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v Četrto desetletje

Delo je enako, le generacije so se zamenjale. Pred trideset in več leti 
so očetje gradili ceste, železnice in tovarne... tudi Litostroj — danes 
gradijo sinovi. Posnetek je z mladinske delovne akcije »Sava 78«.

OB 31-LETNICI
Ob 31-letnici delovne organizacije je prav, da spomnimo bralec 

na tiste pomembne dejavnike, ki so bili minulo leto v središču po
zornosti vseh delovnih ljudi pri izvrševanju vsakodnevnih nalog pa 
tudi pri delu družbenopolitičnih organizacij samoupravnih organov in 
vodstvenih struktur.

V preteklem letu so bili naši napori predvsem usmerjeni v pri
pravo, sprejemanje, dograjevanje in izvajanje samoupravnih normativ
nih aktov, v izpopolnjevanje sistema neposrednega obveščanja de
lavcev, v izpolnjevanje planskih nalog, v priprave in uresničevanje 
investicijskih programov, dvig produktivnosti dela ter izboljšanje de
lovnih pogojev in osebnega standarda delovnih ljudi.

Z dograjevanjem samoupravnih normativnih aktov na podlagi do
ločil ustave in zakona o združenem delu in z uveljavljanjem le-teh v 
neposredni samoupravni praksi na najboljši možni način poglabljamo 
samoupravno odločanje delavcev v tozdih in uveljavljamo nove druž
benoekonomske odnose. Obveščanje in odločanje delavcev po sindi
kalnih skupinah ter neposredno osebno informiranje delavcev sta naj
bolj neposredni obliki uresničevanja oblasti delavca nad pogoji in 
rezultati svojega in združenega dela. Obenem pa ta oblika odločanja 
pomeni tudi spreminjanje zavesti, da znotraj delovne organizacije ni 
več odločujočih vrhov, ki sami razrešujejo vse probleme in situacije. 
Povsod, kjer še prevladuje takšna miselnost, je treba poskrbeti, da 
jo preženemo in obrnemo v smer neposrednega odločanja delavcev v 
temeljni organizaciji in še nižje, v sindikalne oziroma samoupravne 
skupine delavcev. Na tem področju smo dosegli velike rezultate. Le 
redki so tisti, ki pasivno opazujejo dogajanje okrog sebe.

Velik korak smo v minulem obdobju naredili tudi na področju 
neposrednega obveščanja. Obstoj te oblike obveščanja moramo še na
prej izpopolnjevati in uvajati nove, hitrejše oblike. Nujno pa je, da se 
v sistem obveščanja vključujemo tudi sami po svojih sposobnostih, 
nagnjenjih in možnostih.

Prenehati moramo z vsemi oblikami napačnega obveščanja, ki sc 
širi po vogalih od ust do ust, in ki je včasih tudi zlonamerno, ampak 
moramo uporabljati že ustaljene pa tudi nove načine in oblike obve
ščanja, pri katerih lahko vsak dobi odgovor na vsako zastavljeno 
vprašanje.

V minulem letu smo naredili precej velik korak tudi v zavesti, 
da je uspešno gospodarjenje in izpolnjevanje s planom zastavljenih 
nalog neposredno odvisno od slehernega para delovnih rok delavcev 
v temeljni organizaciji.

Okrepilo se je prepričanje, da je uspeh ene temeljne organizacije 
odvisen tudi od uspešnosti drugih temeljnih organizacij v naši proiz
vodni fazni verigi, zato nam ni vseeno, kako te druge temeljne 
organizacije gospodarijo in izpolnjujejo svoje obveznosti. Pri tem pa 
je pomembno to, da je prodrlo spoznanje, da za lastne neuspehe ne 
moremo več kriviti drugih, ampak da skupno s tistim, od katerega 
je naš uspeh neposredno odvisen, tekoče razrešujemo vsa odprta vpra
šanja in ozka grla v proizvodnji.

To velja ne samo za naše notranje medsebojne odnose, ampak 
tudi širše v družbenem okolju. Zahvaljujoč temu spoznanju je bila 
ugodno sprejeta pobuda družbenopolitičnih organizacij Litostroja o 
povečanju produktivnosti z akcijo »Človek, znanje, produktivnost«.

Ob 31-letnici lahko ugotovimo, da smo zastavljeni cilj na področju 
priprave investicijskih programov uspešno izpolnili.

Uspešno poteka izgradnja obratne ambulante, pripravljalna dela 
za izgradnjo hale za TVN se pospešeno odvijajo, odobreni so pro
jekti za halo PPO in razširitev jcklolivarnc, v zaključni fazi pa je 
projekt za težko obdelavo in zgradbo inštituta IRRP.

Doseženi uspehi v minulem letu in procesi, ki se nezadržno raz
vijajo v pozitivno smer preseganja zastarele miselnosti, so osnova, na 
kateri lahko gradimo našo bodočnost. Zato smelo stopamo v 32-Ict- 
nico novim uspehom nasproti — ti pa so odvisni od vsakega posa
meznika in nas vseh skupaj. v »

V preteklih treh desetletjih 
razvoja naše delovne organizaci
je je nekaj važnih obdobij. Naj
prej je tu obdobje izgradnje, čas 
odrekanja in zagnanosti, da iz 
nič ustvarimo industrijo, ki bo 
sposobna prevzeti velike naloge 
pri obnavljanju v vojni porušene 
domovine in pri ustvarjanju no
vih osnov za boljše življenje na
šega človeka. To zagnanost pa 
grobo prekinejo informbirojevski 
dogodki, ki se odrazijo tudi v 
utripu Litostroja. Vendar pa ide
ja samoupravljanja ustvari čvrsto 
osnovo, na kateri gradi Litostroj 
svoj razvoj naprej.

Obdobje po letu 1953 označu
jejo napori za prodor na tuja tr
žišča. To so časi prvih in velikih 
izvoznih naročil. Kmalu pa se po
kaže, da postaja proizvodni pro
gram preozek in daje premalo 
možnosti za izrabo zmogljivosti 
in za razmah podjetja. Desetletje 
od leta 1960 do 1970 označujejo 
predvsem napori za uvedbo novih 
proizvodov. V tem času se rodi
jo prvi viličarji, mobilna dvigala, 
hidravlične stiskalnice, kupimo 
licenco za dieselske motorje, za
radi uvedbe te proizvodnje pa iz
vedemo obsežno modernizacijo v 
obdelovalnici.

(foto D. Androjna)

POGODBA ZA RHE OBROVAC 
PODPISANA

V julijski številki našega časopisa smo že poročali o po
nudbi Litostroja za izdelavo in dobavo hidromehanske opre
me za reverzibilno turbino HE Obrovac za Elcktroprivredo 
Dalmacija iz Splita.

Kot smo že predvidevali, se je investitor odločil, da za
upa izdelavo prvega agregata z opremo znani avstrijsko-nem- 
ški turbinski tvrdki J. M. Voit, drugi agregat z ostalo opre
mo pa Titovim zavodom Litostroj.

Tako so 3. avgusta 1978 v Litostroju predstavniki Elek- 
troprivredc Dalmacija iz Splita, ki jih je vodil njihov gene
ralni direktor dipl. inž. Ante Adarič ni predstavniki Lito
stroja z generalnim direktorjem dipl. inž. Markom Kržišni
kom podpisali pogodbo o dobavi navedene hidromehanske 
opreme za RHE Obrovac.

PODATKI O NAROČILU
Po moči sc naročena 150 MW črpalna turbina za RHE 

Obrovac uvršča med srednje močne,. če jo ocenjujemo po 
merilih za klasične izvedbe Kaplanovih, Francisovih, Pclto- 
novih ali celo cevnih turbin.

Kot črpalna turbina za padce vode 550 m pa sega v sam 
vrh tovrstnih energetskih naprav v svetu.

črpalne turbine — imenujemo jih tudi reverzibilne, obra
tujejo v energetskih konicah kot turbine, torej pretvarjajo 
vodno energijo v električno, ko pa energetske konice minejo, 
se turbina spremeni v črpalko, ki potem dviga vodo v višje 
ležeče bazene kot rezervo za naslednjo energetsko konico.

Litostrojevi strokovnjaki so sc dolgo pripravljali na to 
naročilo, zato so se povsem enakopravno udeležili medna
rodne licitacije, kjer je konkuriralo poleg Litostroja še pet 
tujih proizvajalcev.

Investitor Elektroprivrcda Dalmacija sc je v želji, da 
bo v RHE Obrovac vgrajena oprema izdelana na podlagi 
najsodobnejših konceptov energetskih naprav v svetu, odlo
čila, da oba dobavitelja najtesneje poveže, da torej med 
projektiranjem, konstruiranjem in proizvodnjo najtesneje 
sodelujeta.

Vrednost naročila, ki ga bomo izdelali v Litostroju, zna
ša 115 milijonov dinarjev.

K. G.

SPET JE LETO OKOLI IN V LITOSTROJU BOMO 2. SEPTEMBRA ZABELEŽILI 
ENAINTRIDESETO OBLETNICO OBSTOJA. TA OBLETNICA BI LAHKO SLA NEOPAZ
NO MIMO NAS, VENDAR OB NJEJ LAHKO ZABELEŽIMO NEKATERE POMEMBNE 
ZNAČILNOSTI IN PRELOMNICE.

Čas po letu 1970 bi lahko oz
načili kot obdobje notranje rasti 
podjetja, ki ga spremlja okrep
ljena izvozna dejavnost. Tedaj do
zorevajo ideje o novih proizvodih 
in izredno se razmahne razvojna 
dejavnost. Vse to pa spremlja 
modernizacija podjetja, ki se čuti 
prav v vseh obratih. V tem ob
dobju prejme Litostroj vrsto po
membnih izvoznih naročil ter 
dvigne delež izvoza v svoji pro
izvodnji tudi do 50 %.

V preteklih srednjeročnih raz
vojnih načrtih slovenskega go
spodarstva strojni industriji več
krat ni bilo dano pravo mesto v 
našem gospodarstvu. Morali smo 
dokazovati pomembnost naše de
javnosti, vendar zato ni bilo pra
vega razumevanja. Končno pa je 
družba prišla do spoznanja, kje 
so osnove, na katerih počiva za
nesljivost gospodarskega razvoja 
in kaj daje temu razvoju hrbte
nico. Zato so družbeno sprejeti 
programi za srednjeročni razvoj 
bistven dejavnik, ki bo vplival 
na razvoj našega podjetja. Če 
smo med prednostne panoge uvr
stili strojegradnjo in postavili za
htevo o prestruktuiranju našega 
gospodarstva, je to krepka podpo
ra našim stremljenjem. Prestruk
turiranje gospodarstva pomeni 
pospeševati razvoj tistih industrij
skih dejavnosti, ki zahtevajo vi
soko stopnjo znanja in visoko 
kvaliteto ob sočasni spremljavi z 
raznimi finančnimi aranžmaji in 
inženiringi. Prestrukturiranje go
spodarstva pomeni tudi dajati vso 
podporo tistim naložbam, ki so 
intenzivne, ki zagotavljajo večjo 
rast družbenega proizvoda, bodi
si z večjo stopnjo predelave ali 
kvalitete, modernizacijo proizvod
nje, višjo tehnologijo.

Litostroj je ob taki usmeritvi 
in takih ciljih spoznal dvoje: — 
prvič, da je njegova naloga, da 
se vključi v te napore, saj je 
eden izmed nosilcev stojegradnje 
v Sloveniji, in drugič, da je to 
tudi njegov čas, na katerega se 
je dolga leta pripravljal. Zato 
smo že eno leto nazaj priča mrz
lični investicijski dejavnosti v 
podjetju. Res je, da se navzven 
tega še ne opazi v veliki meri. 
Vsi tisti pa, ki so bili vključeni v 
pripravljalne študije, izdelavo ela
boratov in druge intenzivne pri
prave, pa vedo, da je bilo oprav
ljeno veliko delo. Tako imamo 
sedaj že odobrene bančne kredi
te in sklenjene pogodbe o sofi
nanciranju za projekt industrij
skih vozil. Odobreni so bančni 
krediti za modernizacijo in raz
širitev zmogljivosti v jeklolivar- 
ni ter projekt preoblikovalnih 
strojev. Za projekt industrijskih 
vozil je sklenjena tudi pogodba 
7 izvajalcem gradbenih del Slove
nija ceste, pripravljalna dela so 
opravljena in gradnja je že ste
kla. Sklenjene so pogodbe za na
kup strojev in opreme. Pri tem 
je najbolj pomembno to, da ima
mo za vse stroje, ki jih za ta

(Nadaljevanje na 3. str.)
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Predvsem je pomembno to, da smo napravili korak v 
četrto desetletje, kar pomeni trdne temelje za nadaljnji raz
voj Litostroja. Na pragu četrtega desetletja smo se odločili 
tudi za obsežno razširitev proizvodnih zmogljivosti. Razvoj 
Litostroja pa je tesno povezan tudi s svetovnim tržiščem, 
saj polovico svojih proizvodov izvozimo v številne dežele sve
ta. Tako naš razvoj lahko primerjamo le z razvojem podob
nih tovarn v razvitih državah sveta.
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VLOGA
SINDIKATOV

»Bistvena razlika med družbeno vlogo sindikatov v ka
pitalističnih proizvodnih odnosih in našimi sindikati, se pra
vi sindikati v proizvodnih odnosih socialističnega samouprav
ljanja, je v tem, da sindikati pri nas niso varuhi interesov 
delavskega razreda samo v delovnih odnosih in v boju za 
vsakodnevne ekonomske, socialne in politične zahteve de
lavcev, ampak v celotnem sistemu družbene reprodukcije. 
To pa iz preprostega razloga, ker se pri nas upravljanje dela 
in upravljanje družbenega kapitala spajata v samoupravnem 
združenem delu, se pravi v rokah delavcev v temeljnih or
ganizacijah združenega dela.« (Edvard Kardelj, Smeri raz
voja političnega sistema socialističnega samoupravljanja).

Vloga sindikata je jasna. Je 
pa v praksi še nešteto dvomovjn 
nejasnosti, posebno takrat, ko bi 
se ta vloga morala konkretno iz
raziti v boju za samoupravne 
družbenoekonomske in družbeno
politične odnose, to je za take od
nose, v katerih bo delavec v 
združenem delu resnično gospo
dar nad rezultati lastnega dela.

Poleg praktičnih nejasnosti o 
vlogi sindikata se je pri nas po
sebno po uvedbi samoupravljanja 
veliko razpravljalo o odnosu sindi
kata do drugih družbenopolitičnih 
organizacij, posebno do zveze ko
munistov, oziroma o družbeni 
funkciji, potrebnosti ali nepotreb
nosti sindikata. Takšna stališča so 
bila pogosto izraz idejnih odpo
rov do samoupravljanja, ki so 
deloma nastajali doma na podla
gi različnih napak v samouprav
nem razvoju družbe, še v večji 
meri pa pod tujim idejnim vpli
vom.

ODNOS MED ZVEZO
KOMUNISTOV IN
SINDIKATOM
Za pravilno razumevanje vlo

ge sindikatov je potrebno poznati 
odnos med zvezo sindikatov in 
zvezo komunistov.

Statut ZKS na primer oprede
ljuje Zvezo komunistov Sloveni
je kot revolucionarno idejnopoli
tično organizacijo delavskega 
razreda in delovnih ljudi v so
cialistični republiki Sloveniji v 
njihovem boju za socializem na 
temelju samoupravljanja.

Osnutek statuta (gradivo za 9. 
kongres ZSS) pa opredeljuje sin
dikat kot enotno in najširšo druž
benopolitično organizacijo delav
skega razreda. Sindikat je torej 
družbenopolitična organizacija. Ali 
pa je sindikat res tudi politična 
organizacija? Glede tega sta se 
v razvoju sindikalnega gibanja 
razvili dve nasprotni pojmovanji. 
Eno poudarja, da je sindikat or
ganizacija, kjer delavski razred 
bije predvsem ekonomski boj s 
kapitalisti (povečanje plač, iz
boljšanje delovnih pogojev itd.) 
in da ta boj nima nič skupnega 
s političnim bojem, čeprav prak
sa v svetu kaže, da ekonomski 
boj dobi elemente političnega bo
ja, ko delavci na organiziran na
čin preko svojih predstavnikov v 
parlamentu ali drugih družbenih 
institucijah uresničujejo svoje po
samezne in skupne interese. Dru
go pojmovanje, ki se je v praksi 
polno uresničilo, je pojmovanje 
sindikatov kot zveze oziroma pre
nosa med partijo in delavskim 
razredom.

V obdobju po vojni je bil tu
di pri nas podoben odnos med 
KPJ in sindikatom. Izhajajoč iz 
marksističnega pojmovanja raz
rednega boja kot enotnega pro
cesa boja delavskega razreda za 
svojo osvoboditev (oblast nad re
zultati in pogoji lastnega dela) 
ekonomske in politične oblasti ne 
moremo ločevati, saj je podlaga 
politične oblasti ravno ekonom
ska oblast oziroma kontrola nad 
rezultati dela. To pomeni, da de
lavski razred svojega boja za os
voboditev ne more deliti na eko
nomski in politični boj.

Povezovanje enega in druge
ga boja je glavna naloga sindika
tov. Da bi lahko opravljali to vlo
go, morajo biti svobodni in sa
mostojni pri svoji akciji, kar pa 
ne pomeni, da so sindikati loče
ni od ZK, nasprotno, obe orga
nizaciji nastopata kot sestavni 
del istega gibanja in imata de
klarirano enako ideološko podla
go in programsko usmeritev.

Skupni cilj obeh organizacij 
je razvoj socialistične samouprav
ne družbe, v kateri bi si delav
ski razred resnično zagotovil kon
trolo nad materialnimi pogoji za 
družbeno življenje in s tem poli
tično in ekonomsko oblast.

Zveza komunistov in sindika
tov se skupno borijo, da bi bilo 
uresničevanje posameznih in 
skupnih interesov v skladu z dol
goročnimi interesi delavskega 
razreda, osnovna organizacija sin
dikata pa je center (kot pravi 
Edvard Kardelj), prek katerega se 
prenašajo problemi in težnje de
lavcev iz samoupravnih skupno
sti v sindikate, pa tudi obratno, 
prek njih se prenaša vpliv aktiv
nosti in stališč sindikatov kot ce
lote na spoznanja in odločanje 
delavcev v njihovih samouprav
nih skupnostih.

Pri tem pa si ne delita vlo
ge, tako da bi bil sindikat za
stopnik posameznih in posebnih 
kratkoročnih interesov, zveza ko
munistov pa dolgoročnih, zgodo
vinskih. Takšna delitev bi sindi
kat postavila zopet v vlogo orga
nizacije, ki bije le ekonomski 
boj, medtem ko bi bila zveza 
komunistov le idejnopolitična si
la. V tem obstaja nevarnost, da 
se zveza komunistov oddalji od 
delavskega razreda in njegovih 
vsakodnevnih problemov in inte
resov.

Zveza komunistov kot idejno
politični dejavnik prednjači pri 
razreševanju protislovij med raz
ličnimi interesi in je odgovorna 
za celotni družbeni razvoj, ven
dar mora to svojo vlogo igrati 
znotraj delavskega razreda, zno
traj sindikata in drugih družbe
nopolitičnih organizacij.

To omogoča zvezi komunistov, 
da v praksi preverja svoja teo
retična spoznanja, kajti vsaka 
teorija je nična in demagoška, če 
je ne preverjamo skozi prakso. 
Sindikati brez politične podpore 
zveze komunistov in brez prak
tične angažiranosti komunistov v 
delu sindikatov ne morejo biti

učinkoviti, zato morajo komuni
sti znotraj sindikata sindikalni 
akciji zagotoviti ustrezno družbe
no vsebino.

IN KAKO DELAMO MI?
Analiza dela osnovnih organi

zacij sindikata in osnovnih orga
nizacij zveze komunistov v teme
ljnih organizacijah nam bi dala 
jasno podobo, kakšen je danes 
dejanski odnos med zvezo komu
nistov in sindikatom v temelj
nih organizacijah združenega de
la. Hierarhičnih odnosov med nji
ma v pretežni meri ni, se pa po
javlja druga skrajnost, namreč ta, 
da osnovne organizacije ZK pre
malo igrajo svojo idejnopolitično 
vlogo in se vse preveč spuščajo 
v stvari, ki niso v pristojnosti os
novnih organizacij ZK, tako da 
često prihaja do neljube situaci
je, ko se isti problem obravna
va na »vseh oblikah organizira
nosti« na isti način, da isto stvar 
isti ljudje obravnavajo enkrat v 
ZK, enkrat v sindikatu, v samo
upravnih organih itd.

Konkretnim odnosom med 
družbenopolitičnimi organizacija
mi v tozdih bo potrebno posve
titi vso pozornost, ker je od pra
vilne delitve dela odvisna njiho
va učinkovitost.

Oglejmo si le en utrinek iz 
vsakdanjega samoupravnega živ
ljenja.

Obravnavamo samoupravni 
akt. Kaj se dogaja? Običajno ga 
obravnava izvršilni odbor osnov
ne organizacije sindikata, osnov
ne organizacije ZK, mladinska 
organizacija, aktiv mladih komu
nistov, samoupravni organi itd. 
Na vseh sestankih pišemo pri

pombe, spremembe, dopolnitve, 
cela gora papirja, ki jo mora po
tem nekdo pregledati in uskladiti, 
vse pripombe, ki so si lahko po 
vsebini čisto podobne.

Ali se sploh zavedamo, koli
ko zaradi takšne »demokratično
sti« trpi učinkovitost organizirane 
akcije? Take postopke bo potreb
no poenostaviti, to pa bo mogo
če takrat, ko bo vsak dejavnik 
poznal svojo vlogo.

V tem primeru naj bi se se
stal izvršni odbor osnovne orga
nizacije sindikata, razčlenil po
stopek pri obravnavi samouprav
nega akta in določil ljudi, ki naj 
bi v samoupravnih skupinah vo
dili razpravo. Pripombe, obliko
vane v samoupravnih skupinah, 
bi nato uskladili delegati v de
lavskem svetu, če pa samouprav
ni akt sprejema zbor delavcev, 
bi pripombe uskladili na zboru 
delavcev.

Komunisti bi znotraj sindikata 
v samoupravnih skupinah zago
tovili, da bi bila razprava demo
kratična (da bi bili upoštevani de
janski interesi vseh delavcev) in 
da bi bil v tem primeru samo
upravni akt v skladu s posamez
nimi skupnimi in dolgoročnimi

(Foto J. Jeraša)

X. Kongres Zveze 
socialistične mladine 
Slovenije

Zveza socialistične mladine 
Slovenije je družbenopolitična 
organizacija mladih, ki se bori za 
aktivno vlogo mladine v graditvi 
samoupravne socialistične družbe 
in za doseganje idejnopolitične ter 
akcijske enotnosti mlade genera
cije na temeljih programa in po
litike Zveze komunistov Jugosla
vije.

Zveza socialist, mladine Slo
venije je oblikovana in se razvija 
kot enotna socialistična fronta 
mlade generacije in vključuje 
mlade ljudi skupaj z vsemi druž
benimi organizacijami in društvi, 
predvsem s tistimi, ki zajemajo 
mladino po interesnih dejavno
stih.

Kot fronta je ZSMS organiza
tor boja vseh naprednih sociali
stičnih sil mladih za njihovo akti
viranje v smislu idej revolucije, 
socializma in samoupravljanja na 
čelu z delavskim razredom in zve
zo komunistov.

Naloga ZSMS je, da razvija vse 
organizacijske možnosti mladih 
tako, da vključuje najširši del 
mladine, ki se je pripravljena bo
riti za napredne samoupravne so
cialistične cilje na tej stopnji so
cialistične revolucije. Prav zaradi 
tega ZSMS ne sme biti samo po
litična organizacija, zaprta mla
dim z vso širino njihovih intere
sov, temveč moramo skozi njo 
mladi uveljavljati razne oblike 
povezovanja in uresničevanja sa
moupravno socialistično naravna
nih interesov mladih ljudi zno
traj osnovnih organizacij ZSMS.

Zato mora ZSMS pritegniti tu
di tisto mladino, ki ni za ožjo po
litično organizirano obliko delova
nja, pač pa je pripravljena in 
željna vključevati se v najširše 
aktivnosti in dejavnosti, ki jih or
ganizira in vodi ZSMS.

V oktobru bo v Novi Gorici 
X. kongres ZSMS. Člani v naši 
delovni organizaciji že v tem ob
dobju razpravljajo o kongresnih 
dokumentih. Razpravljali pa ne 
bomo samo o predlagih statuta in 
resolucij, temveč analizirali tudi 
naše akcijske programe.

Na podlagi teh analiz bomo 
lahko ocenili našo dejavnost do 
kongresa in istočasno kritično 
ocenili naše delo na nekaterih 
področjih.

V tem obdobju se mora spre
meniti vloga koordinacijskega 
sveta ZSMS. Koordinacijski svet 
je telo, ki povezuje delo OO 
ZSMS, nikakor pa ni izvršilno 
telo. OO ZSMS je nosilec vseh 
akcij, koordinacijski svet pa le 
usmerja delo in preko svojih ko
misij izvršuje konkretne skupne 
akcije.

V našem dosedanjem delu 
smo lahko zadovoljni z delom 
komisije za idejnopolitično uspo
sabljanje. V spomladanskem času 
je bil organiziran seminar za no
ve člane predsedstev OO ZSMS v 
naši delovni organizaciji, ta jim je 
omogočil lažjo vključitev v njiho
vo delo. Vendar pa je premalo po
vezanosti z OOS, saj bi s skupnim 
izobraževanjem lažje vključili 
mlade tudi v delo OOS.

interesi delavcev, da bi to, 
kar je sprejeto, tudi dejansko 
prispevalo h krepitvi položaja de
lavcev v združenem delu. Prihra
njenega bi bilo veliko časa, ki ga 
zapravimo s sestankovanjem, pri
pombe bi bile zbrane na enem 
mestu, delavci bi bili dejansko 
obveščeni, tako da bi na zboru 
delavcev vedeli, o čem odločajo, 
presegli bi forumsko odločanje, 
vsi aktivisti, posebno komunisti, 
bi se temeljiteje seznanjali z ob
ravnavanim gradivom in kar je 
najpomembnejše samoupravne 
skupine bi postale aktivne, s či
mer se danes ne more pohvaliti 
nobena temeljna organizacija. 
Obenem bi odpravili formalizem, 
verbalizem, forumsko sestankova- 
vanje in odločanje, premagali 
podvajanje dela, ponavljanje ena
kih razprav itd.

Miro Peček

Komisija za LO in DS je orga
nizirala pohod ob žici okupirane 
Ljubljane in v Dobrepolje v po
častitev 4. julija, dneva borca. 
Stalno smo sodelovali z vojašni
co »Boris Kidrič« iz Šentvida, 
npr. pri organizaciji tekmovanja 
v poznavanju delavskega gibanja 
in zgodovine naše delovne orga
nizacije, kjer sta sodelovali tudi 
ekipi V. p. 1267/1 in V. p. 2480/4. 
Zmagala je ekipa iz OO ZSMS 
TOZD ZSE.

Komisja za mladinske delovne 
akcije je skrbela za kadrovanje 
naših brigadirjev-udarnikov in za 
organizacijo naših očiščevalnih 
akcij v delovni organizaciji.

Kadrovska komisija je pripra
vila kandidate na naših program
sko volilnih konferencah. Po dol
gem pripravljanju oziroma pote
ku evidentiranja in kandidiranja 
nam je v juniju uspelo izvesti 
volitve našega vodstva.

Komisija za šport in rekreacijo 
je organizirala vrsto tekmovanj v 
okviru naše delovne organizacije 
(tekmovanja med TOZD in DS), 
tekmovanja z vojašnico »Boris 
Kidrič« iz Šentvida in športna 
tekmovanja v okviru našega ob
činskega praznika — dneva mla
dih Si Škarjev.

Komisija za DEO bi v tem pre
teklem obdobju imela lahko naj
več dela, vendar je zaradi preob
remenjenosti njenega predsedni
ka njeno delo obmirovalo. OO 
ZSMS so bile v tem primeru v 
težkem položaju, saj so iskale 
področje dela po svojih možno
stih.

OO ZSMS so same oziroma s 
kadrovskimi komisijami sodelo
vale pri evidentiranju delegatov 
za SIS, zbore združenega dela in 
delegate v samoupravne organe. 
V tem obdobju je bila sprejeta 
vrsta samoupravnih splošnih ak
tov, katere so OO ZSMS pregle
dale skupno z ostalimi družbeno
političnimi organizacijami in sa
moupravnimi organi.

V prihodnje naj naše delo ne 
bi ostalo le pri delovanju ko
misij.

Obravnavali naj bi specifične 
probleme mladih, kot so: izobra
ževanje ob delu, problemi štipen
diranja, stanovanjska problema
tika, področje dohodkovnih odno
sov, vključevanje mladih na vo
dilna dela in opravila in pa sploh 
položaj mladega človeka v naši 
delovni organizaciji.

V naši delovni organizaciji je 
trenutno 1115 mladincev (od tega 
176 mladink, kar pomeni, da smo 
mlad kolektiv. Poprečna starost 
mladih je 23 let.

Skrbeli bomo, da bomo v času 
kongresa in po kongresu naše na
loge še bolj vestno opravljali ter 
naloge, zapisane v statutu ZSMS 
in ostalih kongresnih dokumen
tih, vestno izvrševali v praksi.

C. Rozman

Glasilo delovne organizacije 
Titovi zavodi Litostroj izhaja 
mesečno (s posebnimi priloga
mi) v nakladi 5500 izvodov. — 
Ureja ga uredniški odbor v se
stavi: Stanislav Bradeško, dipl. 
inž., Milan Vidmar, Janez 
Oprcšnik, Vukosav Živkovič, 
Leopold Šole, dipl. inž., Hra- 
broslav Prcmelč, Janez Straži
šar, dipl. inž., Milan Jurjavčič, 

inž. in uredniki. 
Odgovorni urednik Karel Gor
nik, urednik Marjana Ha- 
bicht, tehnični urednik Estera 

Lampič.
Telefon uredništva 556-021 (n. 
c.) interna 202, 246 — Poštni
na plačama v gotovini — Ro
kopisov ne vračamo — Tiska 

Tiskarna Ljubljana. 
Oproščeno prometnega davka 
po pristojnem sklepu 421-1/72.
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VSEBINA GRADIV 
NAJ BO ODRAZ PRAKSE

Do začetka 9. kongresa Zveze sindikatov Slovenije, ki bo v Ma
riboru, nas ločita še slaba dva meseca. Priprave na kongres potekajo 
že celo leto. Osnutek poročila ZSS med obema kongresoma, osnutek 
sklepov in osnutek statuta ZSS so od začetka julija letošnjega leta 
v javni razpravi.

(Foto J. Žlebnik)

SKUPNA INVESTICIJA
V preteklem mesecu so se v Litostroju sestali predstav

niki Metalke iz Ljubljane in Litostroja. Na tem sestanku 
so podpisali samoupravni sporazum o sovlaganju sredstev za 
razširitev proizvodnje transportnih vozil in naprav v Lito
stroju. S tem sporazumom sta se Litostroj in Metalka zave
zala, da bosta v naslednjih dveh letih združevala 150 mili
jonov dinarjev pri čemer prispeva Metalka 20 milijonov 
dinarjev. Kot smo že poročali je s tem sporazumom zago
tovljen del sredstev pri skupni investiciji 455 milijonov di
narjev kolikor znaša celotna vsota za izgradnjo TVN.

V naših osnovnih organizaci
jah ugotavljamo, da se vsi pri
pravljamo na razprave, ki bodo 
stekle v drugi polovici avgusta na 
vseh ravneh naše organiziranosti. 
Gradivo je izredno pomembno 
za vse člane, o njem moramo 
spregovoriti, se do njega oprede
liti in s pripombami obogatiti pri
hodnjo naravnanost sindikata. V 
naših razpravah moramo vsebino 
gradiv povezovati z našo nepo
sredno prakso v temeljnih orga
nizacijah in delovni organizaciji. 
Ob tem moramo oceniti, kako smo 
uresničili sklepe celjskega kon
gresa slov. sindikatov, katere smo 
uresničili in zakaj nekaterih ni
smo. Izvrševanje sklepov je obe
nem tudi podlaga za dokončno 
oblikovanje kongresnih dokumen
tov, ki jih bomo sprejeli na 9. 
kongresu ZSS v Mariboru. Ures
ničitev sklepov 8. kongresa in no
va spoznanja o konkretni politič
ni naravnanosti, ki izhajajo iz 
prakse delovanja sindikata, so tu
di naša izhodišča za vlogo sindi
kata pri uveljavljanju novih 
družbenoekonomskih odnosov, za 
uresničevanje in poglabljanje 
vseh temeljnih pravic in dolžno
sti delavcev, ki smo jih zapisali 
v ustavi in v zakonu o združe
nem delu.

Prav gotovo bo potrebno oce
niti, če so v teh osnutkih oprede
ljene vse najpomembnejše nalo
ge sindikata za razreševanje bist
venih vprašanj utrjevanja druž
benoekonomskega položaja delav
ca in na katerih sklepih minule
ga kongresa moramo nadaljevati 
delo. Menim, da so podlaga za 
razpravo o teh dokumentih tudi 
sklepi 8. kongresa ZK Slovenije 
in 11. kongresa ZK Jugoslavije.

Za nas je pomembno, da raz
prave v temeljnih organizacijah 
in delovnih skupnostih dobro or
ganiziramo. Delavci moramo ob
ravnavati predvsem tiste proble
me, s katerimi se vsakodnevno 
srečujemo na svojih delovnih po
dročjih, in jih primerjati z os
nutki kongresnih dokumentov. To 
torej pomeni, da bomo gradili že 
na znanih usmeritvah, kar je zna
čilno za vse naše kongrese v le
tošnjem letu. Poglobiti moramo 
samoupravljanje kot resnično

(Nadaljevanje s 1. strani)

Projekt kupujemo na Zahodu, tu
di že vsa potrebna soglasja.

Elaborat za modernizacijo in 
razširitev kapacitet za težko stro
jegradnjo, ki načrtuje nove zmog
ljivosti v pločevinami, mehanski 
obdelavi in montaži, kot tudi ela
borat za zgradbo inštituta pa se 
2aključujeta.

Ko bodo vsi ti načrti realizira
ni, bo Litostroj dobil povsem no- 
Vo podobo. Z vso pravico ga bo
mo uvrščali med velikane strojne 
industrije. Letna proizvodnja 
okrog 700 viličarjev, mobilnih in 
avtodvigal, 4 tisoč ton preobliko
valnih strojev in pripadajočih oro
dij in skoraj 10 tisoč ton turbin, 
črpalk, opreme za cementarne in 
ostalih proizvodov iz programa 
mžke strojegradnje bo opraviče
vala to uvrstitev.

V nadaljnjem razvoju proiz
vodnega programa pa imamo v 
načrtu tudi povsem novo vejo — 
opremo jedrskih elektrarn, ki bo 
v naslednjem desetletju postala 
ena najpomembnejših vej v pro
gramu investicijske opreme. Os- 
novna značilnost za sedanji raz
viti svet je energetska stiska. Na 
eni strani imamo zaplete z nafto, 
Predvsem glede cen in nabave, 
hkrati pa bo tega energetskega 
vira kmalu tudi zmanjkalo; po 
drugi strani pa je razviti svet 
Odloge vodne energije močno ali 
skoraj že povsem izčrpal. Pre- 
5 bg je surovina za vrsto drugih 
ndustrij, pa tudi njegove zaloge

orodje v rokah delavcev ter us
posobiti osnovne organizacije, da 
bomo kos vsemu, kar ovira na
daljnji razvoj samoupravnih in 
družbenoekonomskih odnosov v 
vseh delih našega življenja. Zato 
ne dvomim, da razprave pri nas 
v Litostroju ne bi bile konkret
ne, odkrite, ustvarjalne in živ
ljenjske.

SINDIKAT,
POMEMBNA
DRUŽBENOPOLITIČNA SILA
Dosedanje razprave, o osnut

kih dokumentov 9. kongresa Zve
ze sindikatov Slovenije kažejo, da 
moramo nujno opredeliti osnov
na vsebinska vprašanja ter nepo- 
serdne naloge in metode dela za 
prihodnost. Zveza sindikatov in 
osnovne organizacije se morajo 
dosledneje uveljaviti kot politič
na organizacija pri uresničevanju 
hitrejšega in stabilnejšega mate
rialnega razvoja na temeljih sa
moupravljanja v vseh temeljnih 
organizacijah in delovnih skup
nostih.

Ko smo po 8. kongresu Zveze 
sindikatov Slovenije izdelali svoj 
program dela v osnovnih orga
nizacijah sindikata in konferenci 
GOS DO Litostroj, je bil ta pro
gram odraz pristnih interesov de
lavcev. Ob tem ugotavljamo, da 
smo se v sindikatu v minulem 
obdobju uveljavili kot pomembna 
družbenopolitična sila, ki dobiva 
v našem socialističnem — samo
upravnem in delegatskem siste
mu čedalje pomembnejše mesto.

Usklajeno delo je veliko pri
spevalo k temu, da smo danes v 
veliko večji meri subjekt našega 
delovanja in življenja in dejan
ski gospodarji svojega dela. To 
pomeni, da uresničujemo temelj
no načelo ustave o vlogi delavca 
v našem družbenopolitičnem si
stemu. Menim pa, da se vsi de
lavci še ne počutijo kot subjekt, 
zato je bodoča naloga nas in vseh 
vodilnih in vodstvenih delavcev 
ter vseh naprednih sil, da krepi
mo in utrjujemo zavest naših de
lovnih ljudi.

V razvijanju samoupravljanja 
na vseh ravneh naše organizira
nosti smo dosegli zadovoljive re
zultate, vendar še ne take, kot

niso neizčrpne. Veliki večini da
našnjih političnih prerivanj v 
svetu stoji v ozadju borba za 
energetske vire — nafto, uran. 
Prav ta pa bo moral v obdobju 
okrog leta 2000 prevzeti znaten 
delež v oskrbi z energijo.

Naša dežela v tem pogledu ni 
izjema. Razpoložljive količine 
vodne energije v državi ocenjuje
jo strokovnjaki na 50 milijard 
kWh letno. Od tega izkoriščamo 
že 30 milijard l<Wh. Tako nam 
preostaja še 20 milijard kWh, kjer 
bomo lahko postavili naše turbi
ne. Zaloge premoga bi ob pred
videnem porastu potreb električ
ne energije zadoščale tudi komaj 
za 45 let. Zato je tudi za Jugosla
vijo nujno, da pravočasno ukrepa 
ter zagotovi nove vire energije. 
Po predvidevanjih bo morala po 
letu 1990 vsako leto začeti obra
tovati po ena jedrska elektrarna.

Zaradi teh dejstev odločujoči 
dejavniki v naši družbi že pred
videvajo, da sc začne domača in
dustrija usposabljati za te naloge. 
Litostroj smatra, da je njegovo 
mesto med bodočimi proizvajal
ci opreme za jedrske elektrarne, 
to tem bolj, ker smo v ta krog že 
stopili z uspešnimi izvedbami tež
kih žerjavov za primarni krog 
jedrskih elektrarn. Vsi vemo, da 
je uspešno izdelan žerjav za JE 
Krško požel pri tvrdki Wesing- 
house veliko pohval in priznanj. 
Enako zadovoljivo pa tečejo tudi 
dela na petih še večjih in zahtev
nejših žerjavih za Sovjetsko zve
zo.

si želimo, kajti to je proces, v 
katerem moramo uresničiti ustav
na načela in zakon o združenem 
delu v neposredni praksi. Bistvo 
novih odnosov je stalno in nepo
sredno dogovarjanje, s čimer mo
ramo nadaljevati, kajti uspehe 
na področju samoupravnega spo
razumevanja in dogovarjanja ko
mo dosegli šele takrat, ko bo
mo zastavljene cilje resnično in 
z vso odgovornostjo izpolnjevali. 
Delavci na vseh ravneh se pre
malo zavedamo, da smo za svoje 
delo in za uspešno gospodarjenje 
z zaupanimi družbenimi sredstvi 
drug pred drugim odgovorni.

SINDIKATI IN
DELEGATSKI SISTEM
Ob novi samoupravni organi

ziranosti smo premalo pozornosti 
posvečali delu in delovanju na
ših delegacij na vseh ravneh 
Znano nam je, da je delegatski 
sistem proces, v katerem se izra
ža volja delavcev, zato ne more
mo in ne smemo dovoliti, da bi 
nekateri to izkrivljali. Odraz re
alnih ocen dela delegacij se ka
že tudi v odklonilnih stališčih, 
pa ne kot odpor proti novemu, 
temveč kot ocena naših dejan
skih možnosti, to pa pomeni, da

W©»©3

v bodoče ne smemo mehanično 
odobravati ponujenega. Pri razvi
janju samoupravnih interesnih 
skupnosti naš delež ni bil zado
voljiv, oziroma smo bili preslabo 
oboroženi z znanjem in pozna
vanjem delegatskega sistema, za
to smo tudi nasedali strokovnim 
službam. Zato pričakujemo, da v 
bodoče naše delegacije ne bodo 
preglasovane, kajti v celotnem de
legatskem sistemu gre za spora
zumevanje in dogovarjanje, ne pa 
za preglasovanje. To pomeni, da 
se bodo tudi SIS morale obnaša-

Zato je povsem gotovo, da bo 
Litostroj v naslednjem desetlet
ju svojo proizvodnjo opreme za 
jedrske elektrarne še okrepil in 
razširil. Načrtovane nove inve
sticije ga bodo usposobile za iz
delavo najtežjih in najzahtevnej
ših delov s tega področja.

Litostroj pa bo v naslednjih 
letih moral krepiti tudi svoj in
telektualni potencial. Izredno za
hteven proizvodni program, po
vezan z okrepljenim prodiranjem 
na svetovna tržišča, predvsem v 
dežele v razvoju, ga bo vedno 
bolj silil, da si bo poiskal spo
sobne projektante, komercialiste, 
finančne strokovnjake in specia
liste za proizvodni proces.

Priznati moramo, da so bili 
ljudje, ki so pred tridesetimi le
ti načrtovali Litostroj, smeli in 
dalekovidni, saj smo šele sedaj 
začutili, da postaja Litostroj pre
majhen in da ni več, tako, kot je, 
kos nalogam, ki ga čakajo. Razši
ritve, s katerimi smo se spopri
jeli, nam bodo dale novega raz
maha in nam odprle nove mož
nosti.

Brez dvoma bo potrebno ve
liko naporov, da bodo ti načrti 
postali resničnost. Od vseh nas 
bodo zahtevali polno mero delov
ne vneme, predvsem pa zaupa
nja, da smo se pravilno odločili 
ter da smo sposobni vse to ures
ničiti. Obletnica, ki jo praznuje
mo, naj nam bo vzpodbuda, da 
bo to desetletje, skozi katerega 
stopa Litostroj, zapisano v nje
govo zgodovino kot najpomemb
nejše v vsem obdobju po njegovi 
ustanovitvi.

D. K.

ti tako kot izražamo svoje zahte
ve delavci v združenem delu.

V sindikatih sprejemamo kot 
eno temeljnih nalog uveljavitev 
vloge in položaja delavca. Biti 
moramo usmerjevalci vseh proce
sov, da bomo dejansko gospoda
rili s pogoji in sadovi svojega 
dela, ustvarjanja in življenja. Za
to moramo krepiti vlogo in polo
žaj delavcev pri odločanju — od 
planiranja, oblikovanja stališč in 
smernic delegatov v samouprav
nih edlovnih skupinah pa do dela 
delavskih svetov in delegacij v 
njih.

URESNIČEVANJE
SAMOUPRAVLJANJA
— OSNOVNA NALOGA
Delo samoupravnih delavskih 

kontrol ni zaživelo v taki meri, 
kot smo od njih pričakovali. Do
ločeni premiki so sicer nastali, 
toda člane moramo usposobiti do 
take ravni, da bodo sposobni pre
prečevati morebitne nepravilnosti, 
ki se pojavljajo v praksi. Novi 
zakon o organu samoupravne de
lavske kontrole bo verjetno spod
budil osnovne organizacije, da bo
do uveljavile ustrezno vlogo in 
položaj le-te.

Zavest o tem, da je dohodek 
potrebno najprej ustvariti in šele 
nato razpravljati o njegovi delit
vi, se čedalje bolj utrjuje, hkra
ti s spoznanjem o družbenem po
menu dohodka in s tem, da je 
moč dosegati večji dohodek pred
vsem z večjo produktivnostjo. Res 
je, da veliko vlagamo v moder
nizacijo, v nove proizvodne zmog
ljivosti, premalo pozornosti pa 
posvečamo storilnosti in izkori
ščenosti teh zmogljivosti.

S tem ne mislim, da naši so
delavci premalo ali slabo delajo, 
temveč nasprotno, da dobro dela
jo. Mi naše večje produktivnosti 
ne smemo iskati samo v poveča
nju fizičnih naporov delavcev, 
temveč v učinkovitejši organiza
ciji dela, sodobnejši tehnologiji in 
spoštovanju tehnološke discipline. 
Če bomo dosegali dobro količin
sko izvrševanje planskih nalog, 
potem ne bo izostal tudi dohodek 
in delitev sredstev po vloženem 
živem in minulem delu na podla
gi delovnega prispevka. To pa te
rja v naši organiziranosti nekaj 
več. Delavci, ki smo zadolženi za 
strokovno vodenje, organizacijo in 
še kaj, bomo za svoje delo tudi 
vrednoteni in ne smemo dovoliti 
začaranega kroga. Naša prizade
vanja bodo morala biti usmerje
na v to, da bo proizvodno delo 
višje ovrednoteno kot ustrezno 
administrativno. Menim, da bo
mo morali takšen odnos zagoto
viti tudi v širši družbenopolitični 
skupnosti, saj bomo le na ta na
čin zavrgli miselnost, da je pisar
niško delo nekaj boljšega in več 
vrednega. Toda očitno tako je, 
kajti nadgradnja izven delovnih 
organizacij se močno širi in ne
kdo to mora »preživljati«, o tem 
nam pričajo tudi statistični kazal
ci. Pri nas sicer ni tako, vendar 
kaže, da bomo morali računico

pri ustvarjanju dohodka kaj kma
lu položiti na mizo, da bomo ve
deli in videli, kaj kdo dela in ali 
je potreben za opravljanje teh del 
in nalog.

Prizadevanja za razvoj samo
upravnih odnosov in za boljše 
gospodarjenje sta le dva vidika 
naše aktivnosti.

Oba imata cilj uresničevati 
humane medčloveške odnose, 
zboljšati osebni in družbeni stan
dard ter kulturno rast. Naloga sin
dikata mora biti usmerjena v to, 
da bo ustvarjeni dohodek, od ka
terega je odvisen osebni dohodek, 
čim večji. To nas zavezuje, da 
moramo biti izredno pozorni na 
probleme materialnega in social
nega položaja delavcev.

Naloge sindikata na področju 
družbenega planiranja so izjem
no pomembne, predvsem zato, 
ker moramo planiranje razumeti 
kot stalno aktivnost. Ali smo v 
naši organiziranosti usposobljeni, 
da sproti opozarjamo in odprav
ljamo pomanjkljivosti in slabosti 
ter dopolnjujemo samoupravno 
vsebino, kvaliteto, konkretnost in 
realnost?

Na podlagi naše samoupravne 
organiziranosti bomo morali de
lavci v vseh novoustanovljenih 
temeljnih organizacijah in delov
nih skupnosti kakor tudi v starih, 
kolikor prihaja do sprememb z 
referendumom, sprejeti samoup
ravni sporazum o temeljih plana 
za srednjeročno obdobje 1976— 
1980.

Zakon o združenem planiranju 
zavezuje tudi sindikat, da mora 
kot družbenopolitična organizaci
ja sodelovati pri oblikovanju 
družbenih planov.

Menim, da našim planom po
svečamo posebno pozornost, toda 
delavci istočasno odločamo o do
hodku za vse namene porabe.

Ne smemo dovoljevati, da bo
mo za samoupravne interesne 
skupnosti odločali sredi leta, kaj
ti to ohranja prisotno proračun
sko miselnost in nas odvrača od 
skladnega razvoja naših potreb in 
interesov.

Ker se nahajamo v obdobju 
novih razvojnih in investicijskih 
vlaganj, ki bodo morala imeti za 
posledico doseganje višje produk
tivnosti dela in večji dohodek, 
nam te morajo zagotavljati pred
vsem boljše delovne pogoje, več
jo socialno varnost, višji družbe
ni standard, to pa pomeni tudi 
odpravljanje nepotrebnega fizič
nega dela, več sredstev za stro
kovno usposabljanje delavcev, re
ševanje stanovanjske problemati
ke in drugo.

Sindikat mora torej na vseh 
ravneh svoje organiziranosti s 
političnim delovanjem med delav
ci zagotoviti, da se bo v naši or
ganiziranosti uveljavila večja kva
liteta in vsebina samoupravnega 
družbenega planiranja.

(Prihodnjič o nadaljnjem raz
voju družbenoekonomskih odno
sov in organiziranosti sindikata.)

I. Sabol

v Četrto desetletje
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Obisk v Sovjetski zvezi
Predstavniki družbenopolitičnih organizacij in samoup

ravnih organov naše delovne organizacije so v času od 26. 
junija do 1. julija 1978 obiskali Sovjetsko zvezo. To je bilo 
že dvaindvajseto srečanje naših predstavnikov s sovjetskimi 
tovariši iz industrijskega podjetja »LMZ« v Leningradu. Red
na srečanja delegacij obeh delovnih organizacij potekajo že 
od leta 1956 vsako drugo leto, izmenično v Sovjetski zvezi 
in pri nas.

Cilj teh srečanj je neposredno 
spoznavanje nalog in oblik dela 
kot tudi delovnih rezultatov v 
kolektivih, ki sta si po značaju 
proizvodnje industrijske opreme 
zelo sorodna. Stalni in neposred
ni stiki med predstavniki delov
nih organizacij omogočajo spo
znavanje ne le trenutnih nalog 
in uspehov, temveč tudi najbolj 
realno primerjavo uspehov socia
listične graditve v obeh deželah. 
Prav zato so taka srečanja za 
nas še posebno zanimiva.

Našo delegacijo je v Moskvi 
sprejel centralni odbor sindikata 
industrije Sovjetske zveze, v sre
čanju z delegacijo sindikatov in
dustrije pa smo se seznanili s 
poglavitnimi nalogami in organi
zacijskimi oblikami dela sovjet- 
skh sindikatov.

V kolektivu LMZ smo bili še 
posebno prisrčno sprejeti. Pred
stavniki vseh družbenopolitičnih 
organizacij in generalni direktor 
so nam slikovito predstavili svo
je načrte, delo in naloge, s kate
rimi se ukvarjajo. Med drugim je 
značilna visoka aktivnost vseh de
javnikov družbenopolitičnega živ
ljenja v tovarni. Plansko oprede
ljeno in zahtevno delo se uresni
čuje v številnih organih in komi
sijah, ki delujejo pri komitetu 
partije, pri sindikatu in v mladin
ski organizaciji. Na ta način je 
v delo vključen širok krog čla
nov kolektiva, ki ima več kot 20 
tisoč zaposlenih. Značilno je tu
di, da prav v tem planskem ob
dobju tudi v LMZ potekajo viso
ka investicijska vlaganja v mo
dernizacijo in podvojitev proiz
vodnih zmogljivosti tovarne, ki je 
že doslej proizvajala vodne in 
parne turbine ogromnih dimenzij 
in visoke kvalitete. Nova opre
ma, ki je proizvod najbolj zna
nih svetovnih tvrdk, bo prav go
tovo prispevala k nadaljnji kva
litetni rasti proizvodnje, dvigu 
produktivnosti in razširitvi asor
timenta proizvodnje tudi na pod
ročje proizvodnje zahtevnih jedr
skih elektrarn. Vendar sovjetski 
tovariši iz LMZ ne pričakujejo 
novih uspehov le iz novih inve
sticij v moderno opremo, marveč 
od svojih delovnih ljudi, kateri 
se za ta namen vsestransko izob
ražujejo.

Lahko rečemo, da se strokov
no in splošno izobražuje velik del 
članov leningrajskega kolektiva, 
izobraževanje pa je tudi program 
dela vseh družbenopolitičnih or
ganizacij, posebno še mladinske 
organizacije.

Ob sprejemu pri predsedniku 
mestnega sindikata industrije Le
ningrada smo se seznanili z obli
kami delovanja in nalogami le
ningrajskih sindikatov. Posebno 
ugodno so zvenele besede pred
sednika, ko je kot eno od osnov 
prijateljskega sodelovanja med

našimi narodi poudaril zahtevno 
vlogo, ki so jo imeli jugoslovan
ski narodi v drugi svetovni vojni, 
ko so v središču Evrope kot maj
hen narod med prvimi pričeli 
oboroženo vstajo proti premočne
mu skupnemu sovražniku.

Velik del našega bivanja v Le
ningradu smo si ogledovali to 
resnično lepo in obiska vredno 
mesto. V našem glasilu smo že 
dokaj podrobno opisovali kultur
ne in zgodovinske znamenitosti 
Leningrada. Tisto, kar je ob tej 
priliki potrebno posebej poudari- 
ri, je ponos, s katerim so nam na
ši gostitelji razkazovali svoje me
sto in številne znamenitosti, po
nos nad njihovo starejšo in še 
posebno novejšo zgodovino. S ka
ko veliko skrbjo in navdušenjem 
Leningrajčani še vedno restavri
rajo med vojno vandalsko uniče
ne kulturne spomenike, kako to 
dosledno in načrtno izvajajo in 
koliko dela jih na tem področju 
še čaka. Leningrad postaja zato 
vsak dan lepši, obiskujejo ga šte
vilni tuji turisti, predvsem v ju
nijskih belonočnih dneh.

V tem kratkem sestavu ni 
možno prikazati vsega, kar je na
ša delegacija videla in občutila. 
Ves čas bivanja v Sovjetski zve
zi nas je spremljala posebna ne
posredna in neformalna gosto
ljubnost, zelo neposredno, prepro
sto obnašanje in vselej jasna že
lja gostiteljev, da nam omogoči

jo videti in doživeti čim več iz 
njihovega okolja, dela in odno
sov. Bili smo enotnega mnenja, 
da je ta gostoljubnost po obliki 
in vsebini podobna naši in da 
najbrž sodi v tradicionalno slo
vansko gostoljubnost, ki se je ni 
mogoče naučiti.

Povsod smo občutili pozitiven 
odnos do Jugoslavije in dobro po
znavanje uspehov naše sociali
stične graditve, vloge naše drža
ve v vojni in v sedanjih medna
rodnih odnosih.

Mnenja smo bili, da k temu 
prispevajo tudi naša neposredna 
srečanja s sovjetskimi tovariši. 
Prav zato je naša delegacija da
la pobudo, da bi se v bodoče sre
čanje članov našega kolektiva in 
kolektiva LMZ razširila, tako da 
bi zajemala večje število članov. 
Ta predlog so pozorno sprejeli 
in ga bodo v tem smislu prouči
li. Hkrati so tudi naši gostitelji 
dali svojo pobudo za nadaljeva
nje in razširitev oblik neposred
nih srečanj. V tej smeri je bil po
sebno zanimiv predlog za izme
njave skupin delavcev, ki bi za 
določen čas zamenjali delovna 
mesta, tako da bi naši delavci 
delali na ustreznih delovnih me
stih v LMZ in obratno — delav
ci LMZ v naši delovni organiza
ciji. Vse to potrjuje obojestran
ski interes za nadaljevanje in po
glabljanje neposrednih stikov, 
medsebojnega spoznavanja in iz
menjave izkušenj na vseh toriščih 
aktivnosti.

Tudi ta obisk v Sovjetski zve
zi je prav gotovo prispeval k po
glabljanju dobrih medsebojnih 
odnosov. Prihodnje leto pa nas 
bo obiskala delegacija LMZ in 
bomo lahko našim gostom poka
zali nove uspehe iz dela naše
ga kolektiva in našo lepo deželo.

dipl. inž. Zvone Volfand

SEMINAR ZA MLADE 
DRUŽBENOPOLITIČNE DELAVCE 

SOZD ZPS

Koordinacijski svet ZSMS TZ Litostroj organizira v so
delovanju z ZSMS SOZD Združena podjetja strojegradnje se
minar za mlade družbenopolitične delavce, ki bo 8., 9. in 
10. septembra 1978 v Fiesi.

PROGRAM SEMINARJA:

1. Razprava o kongresnih dokumentih ZSMS in organizi
ranost ZSMS SOZD ZPS (Razlagalci dokumentov: Rozman, 
Anderlič, Markovič).

2. Organiziranost SOZD ZPS (Panko in Pentek).
3. Temeljne organizacije združenega dela in smeri razvo

ja političnega sistema socialističnega samoupravljanja.
4. Jugoslavija danes in jutri (Andrej Železnik, šef kabi

neta tovariša Dolanca).

Seminarja se bodo udeležile vse članice ZSMS SOI 
Združenega podjetja strojegradnje.

šmm

25?

Most čez reko Nevo in pogled na carsko zimsko palačo, ki je sedaj muzej ERMITAŽ

Končno — 
gradbeno dovoljenje

V ponedeljek, 14. avgusta smo na oddelku za gradbene zadeve 
Skupščino občine Ljubljana-Siška dobili v roke gradbeno dovoljenje 
za postavitev objekta TOZD Transportna vozila in naprave. S tem 
lahko pričnemo z glavnimi gradbenimi deli in šele na podlagi gradbe
nega dovoljenja lahko začnemo koristiti investicijski kredit Ljubljan
ske banke. Soglasja vseh služb, ki so potrebna za izdajo gradbenega 
dovoljenja smo pridobili v rekordnem času meseca in pol po zelo 
intenzivnem razčiščevanju vprašanj in popravljanju projektov. Usta
vilo se je pri podpisu pogodbe s samoupravno interesno skupnostjo 
za komunalne zadeve, ki je postavila izredno visoke vsote za plačilo 
komunalnih prispevkov in dajatev za priključitev komunalne ener
getike. Po nekaj sestankih na občinski skupščini smo se dogovorili 
za podpis začasne pogodbe, ki je bila pogoj za izdajo gradbenega 
dovoljenja. V septembru pa moramo razčistiti to vprašanje, saj zne
sejo obveznosti Litostroja na njihov predlog za komunalne prispevke 
pri celotni investiciji skoraj 100 milijonov novih din.

17. avgusta pa smo končno izvedli namočilo opreme iz uvoza (p:ed_ 
vsem NC strojev) prek Narodne banke. Tako smo ujeli še zadnji rok 
pred novim predpisom, ki zahteva vezavo uvoza z izvozom (40 % 
vrednosti uvoza, in sicer v isto državo iz katere se oprema uvaža. 
Ta predpis uvoz opreme praktično povsem onemogoča.

Investiranje v pogojih tako spremenljivih predpisov, visokih daja
tev in ovir, ki se pojavljajo že v teku same investicije je izredno ne
hvaležna in tvegana zadeva. Obtoževati gospodarstvo, da ne investira, 
obenem pa sprejemati niz ukrepov, ki investiranje ovirajo je dvolično 
in dvorezno obenem. Zahtevati od gospodarstva, ki investira in deluje 
v takih pogojih, naj bo konkurenčno tudi na zunanjem trgu je iluzi
ja, ki se nam že maščuje. Kakorkoli že, za našo prvo naložbo v Lito
stroju smo uspeli prebresti glavne ovire, tako da se bo sedaj inve
sticija pospešeno tudi materialno uresničila.

J. Šlander

Izdelki, ki zapuščajo tovarno
Z našo rubriko smo želeli postaviti reden in pristen stik med na

mi vsemi, vendar na žalost opažamo, da temu nismo kos. Zakaj? 
Morda je viden korak k temu napravil le TOZD Preoblikovalna op
rema. Menimo, da bi moralo sodelovanje med nami vsemi postati 
eden izmed ciljev za hitrejše in popolnejše povezovanje s kupci in 
naročniki.

Čeprav so v teh mesecih ča
si dopustov in veliko delavcev 
nabira novih moči za čas, ko bo
do ponovno začutili utrip in de
lovni zanos, vendar ne moremo 
reči, da je delo v naših obratih 
zamrlo.

Trenutno majhno število ob
jektov tudi ne pomeni naše ne
delavnosti, saj smo v teh mesecih 
odpravili sicer velike količine 
najrazličnejših izdelkov za na
ročnike v domovini in tujini.

Medtem, ko je v pripravi niz 
študij transporta, smo v minulih 
mesecih (junij—julij) odposlali 
naslednje večje dele.

HE ZAKUČAC (P-35.700):
— dvodelni okrov lopute;
— cev s prirobnico;
— spiralni okrovi;
— zgornji turbinski pokrov z 

vgrajenim labirintnim obročem;
— regulacijski obroč;
— ostali kosovni material.

HE SREDNJA DRAVA II —
FORMIN (P-35.600):
— turbinska gred;
— ležajni zvon;
— glava gonilnika;
— kapa gonilnika;

— dvižni pokrov gonilnika z 
dvižnim ušesom;

— oljni razvodnik z ustrezni
mi kosovnimi materiali.

»ATOMENERGOENPORT«
(P-92.123):
Dokončno je dobavljena celot

na oprema polarnega žerjava. Mo
stove mačka in ostalo opremo smo 
transportirali naročniku v treh 
etapah.

»METALLURGOIMPORT«
IZ SOVJETSKE ZVEZE:
Odposlali smo: 11 reduktorjev 

(P-94.165)
5 reduktorjev (P-94.166).
HE SJENICA — (P-35.800):
Med drugim smo pričeli od

pravljati turbinsko opremo za ta 
objekt, o ostalih transportih pa 
bomo pisali več v prihodnji šte
vilki.

MEDNARODNI SEJEM
»BI AM«:
V juniju je bil v Zagrebu med

narodni sejem BIAM, kamor smo 
poslali naslednje preoblikovalne 
stroje in opremo zanje:

— HVO-2-400;
— HUO-2-630;
— PMPK-3-16-630.

JAZ

PRODAJAMO PRODAJAMO
»INVESTICIJSKI BIRO TZ LI
TOSTROJ« obvešča vse članice 
SOZD »Združena podjetja stroje
gradnje«, da prodaja:

1. Dve rabljeni univerzalni vo
doravni stružnici.

Izdelovalec stroja: American 
Tool CINCINNATI 

Model.. 23” X 120”
Tov. št. 69835 in 698333 
Teža stroja 6569 kp 
Leto izdelave 1946 
Tlorisna površina 5,8 X 2,5 m 
Priključna moč motorja 

14,7 kw
Višina konic 304 mm 
Premer struženja nad supor- 

tom 420 mm
Stružna dolžina 3048 mm 
Izvrtina delovnega vretena 

54 mm
Stožec pinolc konjička mor- 

se 5
Hitrost vretena 12 do 11 dO 

450 o/min
Rezanje navojev: metrični 1 do 

18 vvhitvvorth 0,5—28”

2. Prodajamo tudi rabljeni vo
doravno vrtalno - frczalni stroj

znamke Schiess model BF 180 na
ša inv. št. 21-15-5-05.

Tehnični podatki:
Vzdolžni hod (x koordinata).

4.000 mm
Vertikalni hod (y koordinata)

3.000 mm
Izpah delov, vretena ( z koor
dinata) 1.600 mm

Premer delovnega vretena
180 0 mm

Konus v delovnem vretenu 
(metrični) 80
Priključna moč pogonskega 
motorja 11 kw

Teža stroja 30 Mp.
Vsi zainteresirani sc lahko zgla

sijo v Investicijskem biroju, kjer 
bodo dobili podrobnejše informa
cije in si na željo tudi ogledali 
stroje v obratovanju.

Ob objavi prvega oglasa za 
prodajo rabljenih osnovnih sred
stev obveščamo vse interesente, 
bomo z objavljanjem oglasov v 
našem časopisu nadaljevali.

Obenem obveščamo tudi vse 
članice ZPS, da nam lahko posre
dujejo svoje oglase za objavo.
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HO - RUK 
BRIGADIRJI

Brigadirski HO-RUK jc letos prvič zadonel v prvih dne
vih aprila, ko sc je sedem naših mladincev udeležilo zvezne 
delovne akcije »Samac—Sarajevo«. Danes, ko so naši širom 
po domovini, od Posočja do Mariova in od Derdapa do Bojane, 
v največjem delovnem zanosu, so se štirje litostrojski mla
dinci vrnili z zvezne MDA »Sava 78« pri Zagrebu.

Tokrat bo beseda stekla o 
mladih iz TOZD Prodaja in Mon
taža, o Gorazdu, Janezu, Matiji 
in Martinu, ki bodo v tem zapisu 
spregovorili o vtisih, ki so jih 
odnesli s te naj starejše mladin
ske delovne akcije v Jugoslaviji 
po osvoboditvi.

Omeniti moram, da so po mne
nju brigadirjev brigade »Tone 
Tomšič« Litostrojčani uvrščeni 
med sedem najboljših. To enkrat
no priznanje je vsem nam dokaz, 
da iz naših vrst izhaja kader, ka
kršnega si lahko le želimo. Vse
kakor pa je ta skupina najuspeš
nejša izmed vseh, ki so se v tem 
letu udeležile katerekoli izmed 
mladinskih delovnih brigad, vsi 
štirje fantje so bili proglašeni za 
udarnike.

Janez, v brigadi si bil pred
sednik zbora brigadirjev. Kako 
ocenjuješ medsebojne odnose in 
brigadno samoupravo?

Janez: Poudariti moram, da 
smo kot celota uspeli in smo de
lovali enotno. Tovarištvo, brat
stvo in enotnost so bile vrline, 
ki so nas povzdigovale in doka
zovale, da smo brigada Jugoslavi
ja v malem, saj smo imeli med 
seboj brigadirje vseh narodov, 
vseh struktur in starosti. Če lah
ko trdim to za medsebojne od
nose v brigadi in med brigada
mi, pa to v celoti ne velja za 
vodstvo akcije. To ni obtožba, 
temveč ugotovitev, ki smo jo ob
čutili vsi brigadirji. Samoupra
va, samoupraven, samoupravlja
nje, samoupravljalec ..., to so naj
večje vrednote naše socialistične 
družbe in našega vsakdana. Me
nim, da smo te pojme dojeli vsi, 
da smo jih prav vsi tudi uresni
čevali ves čas akcije.

Kje so bila vaša delovišča?
Matija: Zvezne akcije izven 

naše republike trajajo štiri ted
ne, mi smo v tem času delali na 
obvoznici Zagreba in na nasipih 
kanala Odra. Čeprav nam je ne
kajkrat ponagajalo vreme, smo 
na začetku zadano nalogo v ce
loti izpolnili.

Gorazd, v brigadi si bil ko
mandir I. čete. Kako ocenjuješ 
disciplino in samoobvladanjc bri
gadirjev v brigadi in na akciji v 
celoti?

Gorazd: Mislim, da smo bili 
najbolj demokratična brigada v na
selju, bili smo kot vsem nalogam, 
tako v naselju kot na delovišču. 
Razen malenkostnih napak posa
meznikov zaradi mladosti in ne
izkušenosti smo vsi vestno in z 
zagnanostjo opravljali svoje ob
veze in dolžnosti ter zadane na
loge uresničili v svoje zadovolj
stvo, potrdili pa smo tudi zaupa
nje vodstva brigade in našega 
organizatorja.

Martin, v brigadi ti je bilo za
upano področje športa in rekrea
cije. Kako ocenjuješ to zvrst de
la in aktivnosti mladih?

Martin: Udeležba je bila en
kratna, dosegli smo cilj množič
nosti.

Skoraj ni bilo discipline, v ka
teri ne bi sodelovali in tekmova
li: nogomet, rokomet, odbojka, 
košarka, namizni tenis, šah, kros. 
Omeniti moram, da smo odigrali 
hiz tekem, tako med četami, bri
gadami, vodstvom akcije kot tudi 
med brigadirji akcij »Sisak 78« 
m »Beograd 78« pa tudi med 
U-JV Velika Gorica in KK Cibo- 
na. Ne le medsebojne tekme, tu
ni obiski na posameznih prven
stvih in prijateljskih tekmah niso 
bili izjeme.

Na akciji sc enkrat v izmeni 
formira brigada »Maršal Tito«, 
katere se udeleži po pet brigadir
jev iz vsake brigade. Tokrat sta 
b*la od naših v njej ti in Gorazd, 
kakšen je bil kriterij za udelež

bo v tej brigadi in kako sta to 
zaupanje opravičila?

Janez: Sodelovanje v brigadi 
“Maršal Tito« je dokaz vloženega

dela, prizadevanj in pristnih to
variških ter medsebojnih odno
sov, udeležba v tej brigadi pa je 
poleg podelitve naziva udarnik 
tudi priznanje posamezniku, da je 
kot del celote brigadnega kolekti
va uspel in da to priznanje tudi 
zasluži.

Kako kot referent za idejnopo
litično delo ocenjuješ delo bri
gade?

Matija: Idejnopolitično delo
kot osnovna oblika dela in izo
braževanja mladega delavca in 
človeka je eden izmed pristopov 
k razreševanju problemov in 
vprašanj, ki si jih mladinec za
stavlja v sredinah, kjer živi in 
dela, tako tudi na akciji.

Delo na tem področju je po
tekalo v treh smereh, in sicer: 
na političnih šolah, naseljskih in 
brigadnih tribunah ter na osno
vi medsebojnega kontaktiranja 
in dela med posamezniki ali v 
manjših skupinah.

Pri idejnopolitičnem izobraže
vanju so poleg izvedencev za po
samezna področja sodelovali in 
pripravljali predavanja tudi bri
gadirji sami. Odziv je bil vselej 
izredno velik, kar je nedvomno 
dokaz, da znamo mladi prisluhni
ti problemom in nalogam, ki so 
nam skupne.

Med 71 brigadirji ste se Li
tostrojčani izkazali in dokazali, 
da upravičeno nosimo ime Tito
vi zavodi. Ali misliš, da ste naziv 
udarnik dobili upravičeno, in ali 
je bila podelitev opravljena de
mokratično in samoupravno?

Gorazd: Podelitev je bila real
na — po kriterijih dela v naselju, 
na delovišču in po medsebojnih 
odnosih v brigadi in na akciji. 
Predvsem slednje je bilo osnovna 
vrednota, po kateri je brigada od
ločala, ali posameznik zasluži 
udarništvo, pohvalo ali pa tega ne 
zasluži.

Kateri trenutki na akciji so ti 
ostali v najlepšem spominu?

Gorazd: Bili smo šestkrat
udarna brigada, prejeli smo pri
znanje za naseljske aktivnosti, pa 
enaindvajset udarniških značk ter 
enaindvajset pohval.

Matija: Radio »Sava’78«, dva
najsti savski dnevnik: »Brigada 
»Tone Tomšič« iz občine Ljublja
na Moste-Polje je dosegla normo 
149 % in efektivno 100%; ta dan 
smo bili najboljši na delovišču.

Martin: Dokaz naše človečno
sti. katero smo izrazili ob prosto
voljni krvodajalski akciji, ko se 
je vsak posameznik zavedal, da je 
s svojo krvjo rešil nepoznanega 
človeka, morda deda, mater, oče
ta, novorojenčka, brata ...

Janez: Brigada je šola samo
upravljanja, bratstva in enotno
sti, je »Jugoslavija« v malem in 
resnična kovnica zbliževanja 
vseh narodov in narodnosti. V le
tošnji drugi izmeni so se pobra
tile brigade iz Ljubljane. Znboka. 
Arandelovca, Beograda, Gradačca, 
Zagreba, Pulja, Sarajeva, Šibeni
ka, Vračara, Bjelovara... Tri
najst brigad, devetstoosemintride- 
set mladih src, trinajst trdno zve
zanih nraporjev je tokrat posta
lo nezlomljiv most in vez med 
mladimi iz cele Jugoslavije.

Zakaj si sc odločil za mladin
sko delovno akcijo zakaj ravno 
za »Savo« in s kakšnimi proble
mi si se srečeval pri svojem od
hodu v brigado?

Gorazd: Vsak mlad človek že
li vsaj enkrat v življenju oditi na 
akcijo, da spozna tako obliko živ
ljenja in dela, ki krepi bratstvo 
in enotnost naših narodov, ohra
nja tradicije naših očetov, mater 
in dedov. Na »Savo« sem odšel 
zato, ker je to akcija z dolgolet
no tradicijo ter je delo in življe
nje v njej dobro organizirano.

Problemov ob odhodu v briga
do pa nisem imel. Lahko se le 
zahvalim svojim sodelavcem in 
temeljni organizaciji v celoti, da

Stanovanja razdeljena, 
delimo posojila

Prejšnji mesec so bila stanovanja v novem bloku na Djakovičcvi 
ulici dokončno razdeljena, večina edlavcev. ki jim je bilo stanovanjc 
dodeljeno, pa se je vanje že tudi vselila. S tem je bilo končano delo 
stanovanjskih komisij iz prejšnjega mandatnega obdobja. Novoizvo
ljene stanovanjske komisije temeljnih organizacij in delovnih skup
nosti, kakor tudi stanovanjska komisija pri delavskem svetu delovne 
organizacije, pa so se tudi že srečale s konkretno problematiko, to
krat z razdeljevanjem stanovanjskih posojil.

adaptacije pa je bilo letos izred
no malo, le v skupni vrednosti
1.334.000 dinarjev.

Stanovanjske komisije so oce
njevale stanovanjske razmere 
upravičenih prosilcev ter na pod
lagi točkovanja pripravile pred
log delitve stanovanjskih posojil 
v temeljni organizaciji. Sredstva, 
ki smo jih v delovni organizaciji 
namenili za stanovanjska posoji
la, pa so bila predhodno razde
ljena med 13 temeljnih organiza
cij ter dve delovni skupnosti po 
kriterijih, ki jih določa samo
upravni sporazum o razdeljeva
nju stanovanj in stanovanjskih 
posojil. Z upoštevanjem že pred
hodno razdeljenih stanovanjskih 
posojil so imele posamezne te
meljne organizacije na razpolago 
naslednja sredstva:

DELITEV SREDSTEV 
ZA STANOVANJSKA 
POSOJILA PO TOZD OZIROMA 
DELOVNIH SKUPNOSTIH

Tn7n stev. zap.i kjZjD 31. 3. 1.978
Višina

skupnega
zneska

IRRP 730.000
IVET 700.000
PZO 420.000
PTSE 200.000
ZSE 50.000
PPG 170.000
SSP 420.000
PROD 300.000
NABAVA 130.000
ICL 300.000
PFSR 150.000
TVN 200.000
MONT 650.000
OB 1.300.000
PUM 1.280.000

Skupaj 7.000.000

Kljub temu, da nas je letos 
pri razdeljevanju stanovanjskih 
posojil prehitel čas dopustov, kar 
je močno podaljšalo celoten po
stopek, pa ugotavljamo, da je ve
čina temeljnih organizacij do da
nes stanovanjska posojila že raz
delila ter bomo v naslednji šte
vilki internih informacij objavi
li seznam delavcev, ki jim je bi
lo dodeljeno stanovanjsko poso
jilo. Po podpisu posojilne pogod
be v delovni organizaciji kadrov
sko splošni sektor posreduje sklep 
o dodelitvi posojila posamezni
kom, Ljubljanski banki in stano
vanjski komunalni banki, ki ure
di vse potrebno za izrabo dode
ljenega posojila.

Ker smo tudi pri razdeljevanju 
stanovanjskih posojil, kot že pred 
tem pri razdeljevanju stanovanj 
ugotovili, da obstoječi samouprav
ni akt v celoti ne ustreza današ
njim razmeram, pozivamo druž
benopolitične organizacije in sa
moupravne organe temeljnih or
ganizacij in delovnih skupnosti, 
da po sklepu upravnega odbora 
delovne organizacije z dne 14. 
julija 1978 posreduje pripombe 
na samoupravni sporazum o raz
deljevanju stanovanj in stano
vanjskih posojil stanovanjski ko
misiji pri delavskem svetu de
lovne organizacije, ki je zadolže
na, da skupaj s strokovno službo 
pripravi predlog njegovih spre
memb.

V skladu z že sprejetimi do
govori predvidevamo, da bo na
slednja delitev stanovanjskih po
sojil v mesecu septembru ali ok
tobru, ko bodo za stanovanjsko 
posojilo lahko zaprosili vsi tisti, 
ki iz kakršnegakoli razloga na 
tem natečaju niso bili obravna
vani.

Hilda Colja

Ponos vsakega brigadirja

so mi omogočili udeležbo na akci
ji in upam, da jih tako jaz kot 
moji sotovariši nismo razočarali.

Martin: Spoznati mlade iz
vseh krajev Jugoslavije, zavest, 
da sem pomagal graditi našo do
movino, je želja vsakega posa
meznika. Tudi moja. Čeprav sem 
želel oditi na »Derdap«, mi to ni 
uspelo. Morda zaradi napak in 
nedoslednosti drugih, pa kaj, saj 
ne bi smelo biti razlik med akci
jami, naj bo to »Sava«, »Derdap«, 
»Kosovo« ali katerakoli že.

Janez: Zahvaljujem se sode
lavcem, da so prevzeli moje de
lovne obveze v času moje odsot
nosti.

Letošnja Sava je bila moja že 
osma akcija. Vsakemu mladincu 
priporočam, da se odloči za akci
jo; kdor se udeleži ene, se bo 
prav gotovo tudi druge in tretje. 
Res je, da v nekaterih delovnih 
sredinah še niso prisluhnili utri
pu mladih, vsaj kar se tiče mla
dinskega prostovoljnega dela. 
Želja nas vseh pa je, da se po
novno srečamo na eni izmed ak
cij širom po domivini.

Mladinske delovne akcije po 
vsej Jugoslaviji vabijo iz leta v 
leto.

Janez Zadnikar

Po sklepu delavskih svetov te
meljnih organizacij in delovnih 
skupnosti je kadrovsko splošni 
sektor 14. aprila 1978 objavil na
tečaj za razdelitev 6.000.000 dinar
jev, poleg tega pa so temeljne or
ganizacije že pred rednim nateča
jem namenile 1.000.000 iz združe
nih sredstev za stanovanjska po
sojila tistim delavcem, ki bi jim 
rok za plačilo obveznosti iz skup
nih pogodb za nakup stanovanja 
potekel že pred zaključkom na
tečaja. Skupaj smo torej v prvi 
polovici letošnjega leta namenili 
za stanovanjska posojila kar 7 mi
lijonov din, kar je izredno ve
lik znesek tudi za Litostroj, ki 
sicer vlaga izredno velika sred
stva za reševanje stanovanjske 
problematike svojih delavcev.

Na natečaj se je v predvide
nem roku prijavilo skupaj 172 
prosilcev, od tega jih je 135 iz
polnjevalo vse pogoje za dodeli
tev stanovanjskega posojila. 
Skupna vrednost zahtevkov vseh 
prosilcev, ki so izpolnjevali po
goje, je znašala 10.424.500 dinar
jev, kar precej presega z nateča
jem predvideno vsoto. Velik delež 
v tem znesku imajo zahtevki pro
silcev, ki kupujejo stanovanje. 
Samo za pokritje njihovih potreb 
bi potrebovali 4.875.000 dinarjev. 
Vrednost zahtevkov delavcev, ki 
so prosili za posojilo za gradnjo 
družinske hiše, je znašala 5.989.500 
dinarjev, zahtevkov za posojila za

Brigada — zbor!

OBISK MLADINE IZ VVIESBADNA

Mesto Wicsbaden prijateljsko sodeluje z mestom Ljubljana. Mla
dinska delegacija je ob obisku v našem mestu izrazila željo, da si og
leda našo delovno organizacijo, in tako nas je 8. avgusta obiskalo 22 
mladincev iz VViesbadna.

Ogledali so si naš delovni proces, predvsem pa jih je zanimal 
potek dela v livarni. O tem jim je obširno razlagal tovariš Bradeško, 
tovariš Tomšič pa je njegove besede prevajal v nemščino.

Po ogledu tovarne smo nadaljevali razgovor v delavski restavra
ciji.

Mlade iz Wicsbadna je zanimala predvsem vloga mladega člove
ka, njegov položaj, organiziranost v delovni organizaciji in v prostem 
času, želeli pa so izvedeti kaj več tudi o vlogi našega sindikata, saj 
vemo, da je pri njih sindikat tisti, ki sc zavzema za probleme delov
nega človeka.

Po končanem razgovoru je delegacija nadaljevala svojo pot v
Ankaran. .. „Cirila Rozman
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ZGODOVINSKEMU 2. SEPTEMBRU 1947 JE SLEDILO ŽE 31 LET — SKORAJ TRE
TJINA STOLETJA ZAGNANEGA DELA IN BORBE ZA STALEN NAPREDEK IN RAZ
VOJ PROIZVODNIH KOT TUDI DRUŽBENOEKONOMSKIH ODNOSOV. NA TEJ DOLGI 
POTI DO DANAŠNJIH DNI SMO SE SREČEVALI Z MNOGIMI TEŽAVAMI IN PROB
LEMI, KI PA SMO JIH VEDNO USPELI PREBRODITI. ZA TA USPEH SO ZASLUŽNI 
ŠTEVILNI DELAVCI LITOSTROJA, KI JIM NI BILO TEŽKO ŽRTVOVATI URE ALI 
DNEVA. I)A BI SE IZKOPALI IZ TEŽAV IN PONOVNO KRENILI PO PRAVILNI RAZ
VOJNI POTI.

Vseh jubilantov je veliko — 
preveč, da bi lahko z vsemi na
vezali pogovor. Zato smo se od
ločili, da iz vsake skupine popro
simo enega od slavljencev za 
kratek intervju.

•
Tovariš Silvester BELCIJAN je 

eden od mnogih letošnjih 30-let- 
nikov.

»Spominjam se leta 1948, ko 
sem prišel v Litostroj. Takrat se 
je ogromno gradilo. Siva livarna 
je pomenila začetek izgradnje Li
tostroja, proizvodnja pa se je pri
čela šele kasneje. Prav zaradi 
tega, ker sem prišel v Litostroj 
že ob sami izgradnji, se mi zdi, 
da sem še bolj vezan nanj, saj 
sem z njim dobesedno zrasel.

Po vojni ni bilo dosti tovrst
nega kadra, zato smo bili prepu
ščeni svoji iznajdljivosti in izkuš
njam, ki pa tudi niso bile prav 
velike. Kot mlad varilec se več
krat spominjam, v kakšnih težav
nih pogojih smo delali. Veliko
krat smo bili tudi po več dni 
neprekinjeno v tovarni, vendar se 
mi to sploh ni zdelo težko.

Danes je mladim lepo, zdi se 
mi, da imajo urejeno življenje. 
Seveda imajo tudi svoje proble
me; mislim, da je najresnejši sta
novanjski problem. Med mladimi 
pa je tudi nekaj takih, ki se ne 
zavedajo, da se z delom gradi nji
hova bodočnost.

Litostroj se je v dolgoletnem 
času uveljavil s kvaliteto svojih 
izdelkov, priznan je tako doma 
kakor tudi na tujem. In če bomo 
svoje planske naloge v redu iz
vrševali, lahko smelo gledamo v 
našo in litostrojsko bodočnost.

Lepih trenutkov v Litostroju 
je bilo ogromno, seveda pa tudi 
nekaj takih, ki se jih ne spomi
njam rad. Najlepši trenutek, ki 
ga ne bom nikdar pozabil, sega 
še v moje prvo litostrojsko leto. 
To je bilo takrat, ko smo v plo
čevinami zvarili prvo spiralo, 
mislim, da je bila za HE Ovčar 
Banjo.

Predlog za boljše gospodarje
nje je težko dati. Ce bi se vsak 
na svojem področju dela zavzel 
ter vestno in kvalitetno izvrševal 
zadane naloge, bi s tem mnogo 
prispeval k še boljšemu rezulta
tu in poslovnemu uspehu celot
ne delovne organizacije.

Za konec moram omeniti še 
svojo aktivnost v delovni organi
zaciji in izven nje. Ne spomi
njam se več vseh, tudi našteval 
jih ne bi. Vem pa, da sem vedno 
poskušal po najboljših močeh iz
vrševati vsako funkcijo, pa naj 
sem jo opravljal med delovnim 
ali med prostim časom. Zadnja 
funkcija, ki sem jo imel, je bila 
delegat na občinski skupščini 
Ljubljana-Šiška. To delo je bilo 
dokaj težavno, saj je bil to prvi 
delegatski mandat in nismo ime
li skoraj nobenih osnov za svoje 
delovanje.«

človeka pritegne, postaneš pono
sen, da si del takšnega procesa.

Začela sem v pripravi dela, 
spoznala delo montaže, zunanje 
montaže in končno pristala v pro
daji, kjer še vedno delam pri iz- 
voju žerjavov. Ves ta čas sem se 
izpopolnjevala in ob delu dokon
čala tudi VEKS. Vsako delo mi 
je zanimivo in ga vedno resno 
jemljem. V vsakem od omenjenih 
oddelkov sem pridobila nekaj no
vega.

Menim, da je tudi za mlade, ki 
prihajajo, nadvse potrebno, da 
spoznajo delo različnih oddelkov 
oziroma današnjih tozdov in po
membnost vsakega izmed njih. 
Sicer opažam, da je danes mla
dina veliko bolj samozavestna, ži
vi pač v drugačnih razmerah. 
Razveseljivo pa je, da je znanje 
mladih vse večje. 2e iz šole pri
nesejo dobro osnovo in predvsem, 
vsaj večina, tudi veliko volje do 
dela.

Če toliko časa živiš s kolek
tivom, doživiš marsikaj. Najlepši 
ali pa vsaj najbolj vznemirljiv 
trenutek, ki se ga spomnim, je 
bil, ko sem leta 1975 ob prazno
vanju delovne organizacije za 
svoje delo prejela odlikovanje 
predsednika Tita. To pomeni tu
di priznanje moji delovni sredini.

V tem dolgem času je preživ
ljal Litostroj tudi težke trenutke, 
vendar smo te probleme znali us
pešno rešiti. Danes je to organiza
cija, ki trdno stoji na svojih te
meljih in ima velik ugled doma 
in v svetu. Naročil imamo dovolj.

Tovarišica Marija LESKOVEC 
— jubilant 25-Ietnik, zaposlena v 
TOZD PRODAJA.

»25 let je precej dolga doba. 
Ko sem prišla v Litostroj, si ni
kakor nisem predstavljala, da 
bom toliko časa ostala v tej de
lovni organizaciji. Pa vendar, če 
danes gledam nazaj, se mi zdi, 
daje ves ta čas prehitro minil. Po
čutje je vedno odvisno od okolja 
in ljudi ter njihovih odnosov — 
to pa je bilo vedno zadovoljivo. 
Ko sem končala srednjo šolo, sem 
mislila samo na to, da sem se za
poslila. Kasneje sem spoznala, da 
mi delo v industriji pomeni ve
liko več kot delo v kaki ustano
vi, trgovini ali banki. Biti v pro
izvodnji in doživeti sam proces 
nastajanja in ustvarjanja, včasih 
zelo kompliciranih proizvodov, to

ZVESTI
Čedalje več nas je. Tudi letos, kakor mnoga leta nazaj, 

številni delavci Litostroja praznujejo svoje delovne jubileje 
— od 10-letnice pa prek 15, 20 in 25 do 30-Ietnice. Za svoje 
dolgoletno delo bodo prejeli odlikovanja, nagrade in pohvale.

Priznanja, podeljena za njihovo delo, pa niso le prizna
nja njim, temveč tudi njihovim sodelavcem — vsem delav
cem Litostroja. Ponovno smo za jubilante pripravili že tra
dicionalne nagrade. Zahvalo za dolgoletno pripadnost in zve
stobo Litostroju.

Seveda bomo morali postati še 
bolj elastični pri nudenju opreme 
na konvertibilni trg, to zadeva ta
ko cene kot dobavne roke. Pro
izvodnja se bo morala potruditi, 
povečati tonažo in zmanjšati kas- 
nitve, pri tem pa morajo sodelo-
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vati vsi tozdi. Boljše rezultate bo
mo dosegli z boljšo organizacijo 
vodenja, proizvodnega procesa 
itd.

Dela je bilo vedno dovolj in 
preveč. Kljub temu sem ves ta 
čas aktivno sodelovala v družbe
nopolitičnih organizacijah. Danes 
imam še vedno vse polno zadol
žitev, morda celo preveč, tako v 
sindikatu, ZK, DS, narodni zašči
ti, razen tega pa sem delegat v 
zboru Jugobanke. Rada delam po
vsod in želim tako te izkušnje, 
kot tudi službene, prenesti na 
mlajše. Le-tem tudi želim, da bi 
spoznali vrednote tega kolektiva 
in z njim rasli.«

e

»Po končani osemletki sem se 
leta 1958 vpisal v IC Litostroj in 
se izučil za modelnega mizarja«, 
je začel svojo pripoved tovariš 
Janez KALAN, ter nadaljeval: 
»Solo sem končal leta 1961 in se 
zaposlil v modelni mizami. Delo 
modelnega mizarja sem opravljal 
9 let, nato pa sem sprejel mesto 
kontrolorja za modele, kjer sem 
še sedaj. Za mojo odločitev mi ni 
žal.

Glavni argumenti, da sem še 
vedno v tej delovni organizaciji,

so: urejenost kolektiva, kjer je 
preskrbljeno za prevoze naših de
lavcev, pa tudi delovno okolje in 
solidni osebni dohodek.

Mislim, da sem dosegel pri 
svojem delu zadovoljiv strokovni 
napredek. Delo kontrolorja za 
modele je zelo zanimivo, mnogo- 
stransko in strokovno zahtevno. 
Redki vedo, da je potrebno pri 
kontroli modela obravnavati kon
strukcijo ulitka in modela z naj
različnejših vidikov, kot so: di
menzijski, funkcionalni in kvali
tetni. Upoštevati moram prav vsa
ko konstrukcijsko mero. V izdela
vo modela je vloženo mnogo tru
da, tako fizičnega, predvsem pa 
umskega. Zato menim, da je ču
titi premalo spoštovanja do pr
vega izdelka, ki nastane na os
novi načrta in ki služi livarju kot 
osnovno orodje.

Iz podatkov in naročil, ki jih 
obravnavamo na zborih delovnih 
ljudi — zlasti na zadnjem — je 
razvidno, da smo dosegli zelo do
bre poslovne rezultate v naši 
TOZD PUM, še posebej pa v mo
delni mizami. Po moji oceni je 
tudi položaj v celotni delovni or
ganizaciji ugoden.

NAŠI JUBILANTI V LETU 1978 • JUBILANTI # JUBILANTI • JUBILANTI # JUBILANTI • JUBILANTI • JUBILANTI # JUBILA 
30-LETNIKI

TOZD ICL
Bojan STINE
TOZD ZSE
Nežka TOMAŽIN
DS SSP POAE
inž. Henrik BRATKOVIČ
DS SSP KSS
Janez STARAŠINIC
TOZD IRRP
inž. Alojz GERŠAK, Franc 

PAJK
TOZD NABAVA 
Matej MULEJ, Franc POTE- 

KO, Anton ŠPAROVEC 
TOZD PRODAJA 
Egon KOKOL, Bruno KOS

MAČ, Ivan FAVŠELJ, Anica PO- 
TEKO, Jelka STOPAR 

DS PFSR
Rajko GRDEN, Sonja HOBEL, 

Zdenka MOJSKERC 
TOZD PUM
Viktor POGAČNIK, Franc 

GALIC, Jurij BARIČ, Zvonka 
HREN, Franc PIVK, inž. Franc 
CANKAR, Franc KOZLEVČAR, 
Drago KOGOJ, Peter BRANK, 
Dominik SELAN, Alojz MA
STEN, Ante BURIC, Janez KO
GOJ

TOZD PZO
Silvester BELCIJAN, Rado 

KOCJANClC, Ludvik ZORE 
TOZD OBDELAVA 
Leopold NADLIŠEK, inž. Bran

ko TRONTELJ, Anton PUSTA-

VRH, Aleksander REGENT, Eli
zabeta RAClC, Emil STOPAR, 
Niko KOBAL, Brane BEŽAN, 
Stane KUŠTRIN, Miha MARIN
ŠEK, Jakob PERME, Anton MER- 
CUN, Andrej PROSEN, Herman 
STRLE, Franc JAGER 

TOZD MONTAŽA 
inž. Slavko MREŽAR, Stefan 

JURAK, Pavel KRAJNIK, Valen
tin BUCIK, Jože AVBELJ, Franc 
JUGOVIČ, Janez KOKALJ, Franc 
SAZONOV 

TOZD IVET
Greta KOKOL, Anton PAPEŽ, 

inž. Maks FAJDIGA, Izidor BRE- 
ZOVŠEK, Rudi SAMSA, Franc 
KOVAClC

25-LETNIKI
TOZD ICL
Ludvik MRAMOR, Albert 

MAŽGON, Franc RIHTARSlC
TOZD ZSE
Matej GELEMANOVIC, Mar

tin SOLCE
DIREKCIJA
dipl. inž. Darinko KOLBL
DS SSP POAE
Mario KOVAČ, Anica ŠU

ŠTAR, Alojz TOMAŽIN, Katarina 
TOPLAK

DS SSP KSS
Ivan CAFUTA, Janja KAN- 

DUSER

TOZD IRRP
Marjan ANZELC, dipl. inž. 

Andrej FRANTAR, dipl. inž. Du
šan HOČEVAR, inž. Stanko KO
LENC, dipl. inž. Zvonimir KOVA
ClC, Venčeslav MAKŠAN, Zlat
ka MEGLA, dipl. inž. Ivan 
MRAK, Janez NOVAK, Marjan 
PIRC, Janez RAKEF, dipl. inž. 
Milan ZAVADLAV, Stojan KEJ
ŽAR, Matija LEMlC 

TOZD NABAVA
Karel ERŽEN, Drago GORENC, 
Stanislav MARN, Josip MIHA- 
LEC, Janez MUSlC 

TOZD PRODAJA 
Karolina GASPARI, Marija 

LESKOVEC, Ignac OMAHEN, 
Anton PANIČ, Ivan PREŠEREN 

TOZD PTS 
Franc LOVENJAK 
DS PFSR
Anica MIHELČIČ, Ladislav 

RIBIC
TOZD PUM
Ivan BAŠIČ, Janez GROM, 

Janez MRKUN, Rudolf TELBAN, 
Miroslav PODBEVŠEK, Jože TO
MAŽIN, Anton ŽABKAR, Stane 
GORZETTI, Alojz SOLCE, Peter 
ŽOHAR, Rudolf HORVAT, Anto
nija MITROVIČ, Franc ANŽIN, 
Jože KRALJ, Rudolf TOVOR
NIK, Milan TOMC, Franc KO
PRIVEC, Jože RUPERT, Stani
slav SMIGOC 

TOZD PZO
Mitja KREGAR, Miroslav ZU

PANIČ, Vinko VIDOVIČ, Egidij 
OKORN, Ivan PAVC, Josip JAM- 
BROVIC, Jože ŠPAREMBLEK 

TOZD OBDELAVA 
Albin FORTE, Ivan SKRLIN, 

Franc TRTNIK, Peter VOLK, Ja
nez BAHAR, Gabrijel PIPAN, 
Elio CEBRON, Marjan HUC, An
drej KNEZ, Jože PEKOLJ, Ni
kolaj LOGAR, Marjan MIHELJ, 
Viktor NOVAK, Stane REMSAK, 
Matija ŠKOFLEK, Franc LAZ
NIK, Ignac RENDARIC, Jože 
BOVHA

TOZD MONTAŽA 
Bruno SEME, Josip PODOB

NIK, Franc SPILER, Vlado CE- 
RAJ, Pavle DRABIK, Vincencij 
KOŽELJ, Franc SELAN, Ignac 
KUSTER, Alojz RAZPOTNIK, 
Vinko ŠTIRN 

TOZD PPO
Franc TAVČAR, Marjan VI- 

STER
TOZD IVET
Božidar BOŠTJANČIČ, Franc 

LANGERHOLC, Ivan GOSTE, 
Anton CERNJAK, Vinko MARIC, 
Alojz COLNARIČ, Stane ŽI- 
BERT, Peter HORVAT, Alojz 
CAFUTA, Albin HRGA

20-LETNIKI
TOZD ICL
Stane ŠMID, Alojz ŽALEC

TOZD ZSE
Karolina CIGALE, Kristina 

KATANAC, Karolina PROSEN, 
Terezija ŽIGON 

DS SSP POAE 
Angelca AŽMAN 
DS SSP KSS
Janez GAL, Djevad GALIC, 

Janez KOROŠEC, Agica MEDVE
ŠEK, Marija PIRIH, Božena KO
VAČ (iz ambulante)

TOZD IRRP
dipl. inž. Franc HUDNIK, dipl. 

inž. Alojz KOVAČ, Antonija 
ŽORŽ

TOZD NABAVA 
Janez GOGALA, Vladislav 

GROŠELJ
TOZD PRODAJA 
Anton ERMAN, Ivan IVANC, 

Alda KOS, Frančiška MOHORIČ, 
inž. Jože PEZDIRC, Leposava ŽI- 
VANOVlC 

TOZD PTS 
Rajko KOPAČ 
DS PFSR 
Franc NOVAK 
TOZD PUM
Ivan POLAJŽER, Vladimir 

BIZJAN, Anton ŠAVOR, Djordje 
VUKOVIČ, Marjeta HORVAT, 
Jože PODOBNIK, Mijo HREN, 
Anton KOCJANClC, Janez KA
LAN, Ivan BAŠNEC, Anton 
HANC, Avgust ŠEGINA, Drago 
BEGIČ, Franc GAŠPERLIN, Ivan 
VIŽINTIN, Leopold RIBIC, Jelka 
NOVAK-BABSEK
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LITOSTROJU
Lepih trenutkov v Litostroju 

je bilo veliko. Najbolj vesel pa 
sem, da sem član delovne orga
nizacije, ki nosi naziv Titovi za
vodi Litostroj.

Izven strokovnega področja se 
udejstvujem predvsem na šport
nem področju, tako organizacij
sko kot aktivno. Bil sem referent 
za šport v našem tozdu in refe
rent za alpske discipline na raz
nih trim tekmovanjih. Sem član 
smučarske sekcije v delovni or
ganizaciji in član smučarskega 
društva Alpetour. Tekmoval sem 
na raznih tekmovanjih, predvsem 
v teku na smučeh, dopolnilno pa 
se rekreiram s tekom in kolesar
jenjem.

Da bi izboljšali gospodarjenje, 
je potrebno povečati skrb za več
jo strokovnost delavcev na kate
rih leži osnovno breme proizvod
nje. Izboljšati moramo tehnologi
jo dela z nabavo novih, sodob
nejših strojev, saj produktivnost 
ne sme biti odvisna le od fizič
nih zmogljivosti proizvodnih de
lavcev. Prav tako nam šepa tudi 
organizacija dela pa odgovornost 
do dela in delovna disciplina.

V letih, ko sem bil še mladi
nec, nismo imeli takih možnosti 
za aktivno vključevanje v druž
benopolitično, kulturno in šport
no delo v kolektivu in izven nje
ga. Poudarek je bil na fizičnem 
delu. Današnja mladina pa ima 
delovne akcije in razne seminar
je. S tem jim je dana večja mož
nost za aktivno vključevanje v 
naš samoupravni sistem. Kot ne
gativno pa bi ocenil, da posa
mezni mladinci nimajo pravega 
odnosa do starejših izkušenih so
delavcev. Čutiti bi morali tudi ve
čjo odgovornost do svojega dela«, 
je končal tovariš Janez Kalan, ki 
letos praznuje 20-letnico dela v 
naši delovni organizaciji.

•
Tovarišu Alojzu VINTARJU,

ki je že 15 let v Litostroju, smo 
zastavili nekaj vprašanj.

Kakšni so vaši spomini na pre
hojeno pot v Litostroju?

»Velikost delovne organizacije 
in raznovrstnost proizvodnega 
programa omogočata delavcem, ki 
tu združujejo svoje delo, da mak
simalno angažirajo vse svoje spo
sobnosti pri izvrševanju svojih 
delovnih nalog.

Če se spomnim na prehojeno 
pot v Litostroju, mi kot osnovna 
misel izstopa dejstvo, da sem ves 
čas imel to srečo, da sem oprav
ljal dela, ki so me zadovoljevala 
in razvijala ter usposabljala za

delo in življenje. Mnenja sem, da 
bi redkokje v kaki drugi delovni 
organizaciji našel take možnosti 
razvoja ob delu«.

Vaša napredovanja in nekaj 
besed o vašem delu?

»Po končani IKŠ v Litostroju 
sem opravljal naloge, ki so mi 
omogočale stalno širjenje znanja. 
Delo v obratu vzdrževanja stro
jev v TOZD IVET, kjer sem de
lal 9 let in za katerega sem pre
pričan, da je v slovenskem in tu
di jugoslovanskem prostoru ena 
najbolj usposobljenih tovrstnih 
organizacij, mi je dalo tisto os
novno znanje in logiko, ki mi po
maga tudi pri sedanjem delu, ki 
ga opravljam v sestavu sektorja 
POAE. Zadnja tri leta delam na 
področju organizacije računalni
štva. V tem času sem tudi kon
čal študij na računalniški smeri 
prve stopnje VSOD. V svoje bo
dočem delovanju si bom, tako 
kot že do sedaj, prizadeval za 
čimvečjo motiviranost in ambici
oznost vseh odgovornih pri reše
vanju organizacijskih problemov 
ter obenem sodeloval pri konkret
nem reševanju le-teh.«

Vaša ocena trenutnega stanja 
v Litostroju?

»Pri oceni se bom omejil na 
problematiko mojega delovnega 
področja. V okviru sedanjih po
spešenih investicijskih vlaganj, ki 
jim sledi tudi dokaj uspešna 
kadrovska politika na področju 
bolj tehničnih smeri, pa je pod
ročje organizacije proizvodnje kot 
celote v smislu dosežkov, ki so v 
svetu znani, deležno premalo po
zornosti. To se kaže npr. v na
slednjem: proizvodnje ne krmili
mo in planiramo z računalniško

podprto organizacijo; ne investi
ramo v računalniško opremo in 
kadre, saj smo po opremljenosti 
na tem področju globoko pod 
povprečjem jugoslovanskih raz
mer. Obstoječe organizacijske 
enote so usmerjene predvsem v 
sprotno reševanje problemov, pre
malo pa v celovito. Potencionalni 
uporabniki ne poznajo v zadost
ni meri možnosti uporabe rezul
tatov, ki jih nudi sodoben pristop 
k ,organizaciji proizvodnje.«

Najlepši trenutki, ki ste jih 
preživeli v TZ Litostroj?

»Lahko rečem, da jih je več. 
Prav gotovo je eden od njih ta, 
ko sem uspešno končal IKŠ. Tu
di uspešen preizkusni pogon stro
ja po generalnem popravilu, pri 
katerem sem bil vodja ekipe, je 
eden takšnih trenutkov. Že odgo
vornost, ki ta je zaupana pri vsa
ki večji nalogi, ti daje poleta in 
energije, da delaš s podvojeno 
močjo in dosežeš cilj. S tem si 
opravičil zaupanje in preveril 
samega sebe.«

Vaše aktivnosti v okviru Lito
stroja in izven njega?

»Ves čas dela v Litostroju je 
moja aktivnost usmerjena tudi na 
družbenopolitično in samoupravno 
področje. Do nedavnega sem bil 
več let aktiven v mladinski or
ganizaciji, med drugim sem bil 
tudi predsednik OO ZSMS. Na sa
moupravnem področju sem v pr
vi mandatni dobi delegatskih 
skupščin opravljal funkcijo dele
gata za združeno delo v občinski 
in republiški skupščini. Danes pa, 
kolikor mi delo, študij na drugi 
stopnji VSOD in družina dopu
ščajo, delujem na terenu v orga
nizaciji ZRVS in hišni samoup
ravi, v delovni organizaciji pa v 
sindikatu in,delegaciji SIS za ra
ziskave in razvoj.«

Vaši predlogi za boljše gospo
darjenje?

»Ponovno se bom omejil na 
problematiko svojega delovnega 
področja. Vsi odgovorni si mora
mo prizadevati za boljše organi
ziranje poslovnega procesa. Pre
hajamo v čas znanstvenega vo
denja in upravljanja proizvodnje. 
Delovna organizacija, katere po
slovni proces je podprt z računal
niško zasnovano obdelavo podat
kov, rabi za doseganje svojih ci
ljev nešteto informacij, ki do ne
davnega niti niso bile poznane in 
tudi ni bilo potrebe po njih, da
nes pa so nujne za uspešno go
spodarjenje. Naša delovna orga
nizacija pretežno ročno vodi in 
planira proizvodnjo, zato se je po
trebno zavedati, da tako stanje

predstavlja resno oviro kakršnim
koli prizadevanjem za napredova
nje Litostroja na vseh področjih. 
Dvigniti je treba organizacijski 
nivo, kajti če ne bo prišla po
buda od znotraj, bo prišla od zu
naj v obliki konkurence, ki nas 
bo prehitela.

Poleg tega si moramo vsi de
lavci Litostroja prizadevati za

večjo odgovornost do postavlje
nih nalog. Bolj si moramo priza
devati za celovito uresničevanje 
zakona o združenem delu s po
udarkom na poglavjih, ki govore 
o dolžnostih delavcev v združe
nem delu.«

e

S tovarišem Pavaom HAJDI
NJAKOM smo se pogovarjali na 
njegovem delovnem mestu:

»Od leta 1968 do danes se je 
v mojem življenju marsikaj spre
menilo. Najprej sem končal po
klicno šolo, kjer sem postal stru
gar, nato sem ob delu dokončal 
TŠSS in končno še VSOD. Delal

sem v neposredni proizvodnji, v 
planski operativi, tehnološki ope
rativk sedaj pa opravljam delo 
analitika v TOZD PO. Tako sem 
dobro spoznal litostrojski proiz
vodni proces, kar mi danes ve
liko pomaga pri mojem delu. Li
tostroj mi je veliko dal. Štipen
diral me je in mi tako omogočil 
izobraževanje. Z družino sem do
bil tudi najemniško enosobno so
lidarnostno stanovanje. Čutim se 
dolžnega, da s svojim delom op
ravičim dano zaupanje. To me 
najbolj veže na Titove zavode 
Litostroj, pa seveda še zanimivo 
delo in delovno okolje«.

Tovariš Pavao Hajdinjak je li
tostrojski 10-letnik. Sele pred 
kratkim se je vrnil iz JLA, zato 
na političnem področju še ni pol
no aktiven. Na terenu je trenut
no brez funkcije, v TOZD PO pa 
je delegat v SIS za ekonomske 
odnose s tujino.

O mladih, katerim tudi sam 
pripada, pa meni. da so delavni. 
V svojih zahtevah so objektivni, 
toda zdi se mu, da so rahlo ne
učakani. Prav je, da želijo nekaj 
doseči, to pelje k napredku, to
da naenkrat se vsega ne da.

Najlepši trenutek v naši de
lovni organizaciji je doživel ob 
dodelitvi stanovanja. Bil je v kri
tični situaciji, stanovanje pa je za 
mladega človeka življenjskega po
mena. O oceni trenutnega stanja 
v naši delovni organizaciji in 
predlogu za boljše gospodarjenje 
pa je dejal: »Trenutno stanje v 
delovni organizaciji je dobro. Re
zultati polletne bilance so pozi
tivni. To pomeni, da dobro de
lamo, vendar menim, da naše 
možnosti še niso popolnoma izko
riščene, sposobni smo namreč da
jati veliko več. To je tudi naša 
dolžnost. Boljše gospodarjenje pa 
bomo dosegli s skupnim prizade
vanjem nas vseh — vsak na svo
jem delovnem področju — z do
slednim izvajanjem stabilizacij
skih ukrepov, sprejetih na zbo
rih delovnih ljudi«, je zaključil 
svojo pripoved tovariš Pavao Haj
dinjak.

Špehar-Svetelj 
(Foto D. Androjna)
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TOZD PZO
Anton KRANJC, Jernej TURK 
TOZD OBDELAVA 
Ida POGAČNIK, Albin KNA- 

PIČ, Ivan KNEZ, Janez NOSE, 
Stanko PATE, Ivan ŠVARO, Sil
vester ŠVARC, Vinko ŠALA
MON, Anton PUGELJ 

TOZD MONTAŽA 
Jože COF, Alojz GRMŠEK, 

Avgust SRŠA, Miha HORVAT, 
Marjan ROT, Smail GAZIČ, Hen
rik CAR, Ladislav ČADEŽ, Franc 
KOVAČIČ, Janko LAPUH 

TOZD TVN 
Mitar POPOVIČ 
TOZD IVET
Milan MOMClLOVlC, Ivan 

BRAJAK, Martin MEDLOBI, 
Rajko ŠKEDELJ, Martin ŽLO
GAR

15-LETNIKI
TOZD ICL 
Vida JEŽEK 
TOZD ZSE
Ruža CA VIC, Alojz MIKLAV

ČIČ, Živka NEDELJKOVIC, Jurij
Novak

DS SSP POAE
Branislava KONESTABO, dipl. 

inž. Franc KRALJ, Rihard LOR
BEK, Franc ŠKERBEC, Vinko 
STRUKLEC, inž. Alojz VINTAR

DS SSP KSS
Marija KUSLJEVIČ, Branko 

LJUBOJA, Marija MEGLIČ, Ivan 
ŽNIDARŠIČ 

TOZD IRRP
Svetozar BARAJIČ, Ivan HO- 

BEL, Veljko MARMILIC, Jože 
PRUDIČ, Franc SNOJ, Ivan TU
ŠAR

TOZD NABAVA 
Janez BREZOVNIK, Rudolf 

HLEBEC, Martin JEVNIKAR, Mi
lan REBOV, Hermina REGENT, 
Bernarda STOILKOVIČ, Marija 
TROBEC, Jože VIDENIC 

TOZD PRODAJA 
Janez ČADEŽ, Miroslav DJU- 

RlC, dipl. inž. Nikola KNEŽEVIC, 
Vida PENSA, Marija PLESTE
NJAK, Janez PRVINŠEK, Marija 
TAJNIKAR, Barbara VITORO- 
VIC, Anton ZOBEC 

DS PFSR
Anton NOVAK, Bernarda ŠI

MENC, Marija ZARNIK 
TOZD PUM
Alojz BIVIC, Stojan DJOR- 

DJEVIC, Marija PODLIPNIK, 
Marija DOLINAR, Marjana ClR- 
JAKOVIC, Vašo MILETIČ, Marija 
ŠCEK, Tomislav TAKIC, Marija 
VIDIC, Marta TERTNIK, Ivan 
PEČJAK, Alojz KRALJ, Franc 
GALE, Anton KOROŠEC, Jože 
KOZMELJ, Miroslav PLEŠEC, 
Anton ERJAVEC, Janez ORA- 
ŽEM, dipl. inž. Slavko PENKO,

Jože GORC, Edvard TEKAVČIČ, 
Martin VUZEM, Franjo NOVAK, 
Rafael ROGAČ, Alojz LEŠNJAK, 
Jože GLIVAR, Karel MAVER, 
Ivan SELŠEK, Jože TURK, Drago 
OZIMEK, Anton PEČJAK, Karel 
ROUDI, Viktor VIDRIH, Jože 
ZGONC, Anton ADAMIČ, Stani
slav BANKO, Franc GORJUP, 
Janez MEGLEN, Anton MIŠMAŠ, 
Janez MIŠMAŠ, Janez PUGELJ, 
Vincenc ŠTREKELJ 

TOZD PZO
Jelisaveta IGLIČ, Maksimili

jan DERNULOVEC, Dušan MOM
ClLOVlC, Ivan PAVLIN, Avgust 
REBERNIK, Stane ZABRET, Bla- 
goje BACEVIC, Stanko KRANJC, 
Mirko VIDIC, Anton PIRC 

TOZD OBDELAVA 
Ljudmila GRABNAR, Stani

slav HOČEVAR, Rudolf MOHOR
ČIČ, Anton PUGELJ, Branimir 
RUDOLF, Janez MAROLT, Vladi
mir SEDEJ, Zvonimir ZIDANIC, 
Ludvik ŠTRAVS, Mihael FERME, 
Ivan KUSTRLE, Vladimir LAZ
NIK, Janez FERME, Jože GA
BERŠEK, Sokrat NIKOLOV, Ja
nez PAPEŽ, Ludvik PUGELJ, 
Andrej RUPERClC, Franc KO
ŽUH, Franc BOKAL, Jože RUS, 
Janez ŠIFRER, Jože LOVŠE, Sta
nislav KAMIN, Marjan ŠAJN 

TOZD MONTAŽA 
Stefan FIFOLT, Martin PO

LANEC, Andrej BERTONCELJ,

Franc ROKOVNIK, Anton SO
PAR, Anton KONCILJA, Leopold 
FLORJAN, Dušan ŠKARABOT, 
Anton ŽUPAN 

TOZD TVN
Jože AJNIK, Ciril GLAC, Mi

lan KONCILJA 
TOZD PPO
Albin HABJAN, Anton PA- 

DERClC, Janez DRČA 
TOZD IVET
Egidij GOSTIŠA, Musa FAZ- 

LIJA, Hajrudin GALIC, Rudolf 
FERME, Miroslav PEČEK, Janko 
PETAN, Janez KOLARIČ, Mar
jan HORVAT, Boris KNEŽEVIC, 
Franc SLOVŠA, Slavko KOKOT, 
Jože HRIBERŠEK, Vinko GRO
ŠELJ, Ivan PERKO, Adolf GO
LOB, Živojin JOVANOVIČ, Sta
nislav SEMPRIMOŽNIK, Ludvik 
VIDRIH, Stane MAV

10-LETNIKI
TOZD ZSE
Zdravko PODLESNIK 
TOZD IRRP
inž. Blaž GORNIK, Simo KO

VAČEVIČ, dipl. inž. Božidar KU- 
KAR, Milan SVETEL J, Rajmund 
VELEPIC, Milan ZORNIK, Janko 
ANDRIŠEVIC, Silvo MODERC 

TOZD NABAVA 
Marjeta PIRC, Alfred KOL- 

NER

TOZD PRODAJA 
Majda DUHOVNIK 
TOZD PTS
Peter KOMELJ, Franc SKU

ŠEK, Franc TROJAR 
TOZD PUM
Franc HAFNER, Mirko KO

REN, Vojislav MARKOVIČ, Jože 
POTOČAR, Franc PUSTISEK, 
Karel DRČA, Rajko STUPAR, 
Alojz PAVLIN, Jože MAVER, 
Mirko MITROVIČ 

TOZD PZO
Boško VUGRINEC, Jože BR

VAR
TOZD OBDELAVA 
Pavao HAJDINJAK, Anton 

MUHA, Josip NASTAV, Jože ER- 
ČULJ, Janez MALOVRH, Danilo 
ROZMAN, Slavko ŽNIDARŠIČ, 
Ivan PRIJATELJ, Mirko ERMAN 

TOZD MONTAŽA 
Nenad RADOŠ, Dragan NOV- 

KOVIC, Jože ZOREC, Anton 
BERNIK, Veso KNEŽEVIC, Dra
go BILANDIC, Anton ZUPANC, 
Martin BRILEJ, Miroslav SVETE 

TOZD TVN
Janez OVEN, Anton VELKA

VRH
TOZD PPO
Jože PEČOVNIK, Ilija STO

LIC
TOZD IVET
Ivan BUKOVEC, Jože MA

RINKO, Milan PETELIN, Branko 
PODPEČAN, Jože VUJClC
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LITOSTROJ 
IN »U« SISTEM

Vse občinske skupščine ljubljanske regije in Mestna skupščina 
Ljubljana so razgrnile urbanistično dokumentacijo, ki ponazarja spre
membe in dopolnitve urbanističnega programa in generalnega plana 
urbanističnega razvoja mesta Ljubljane za potek avtocest in regio
nalnih cest pod oznako »U« sistem.

Ta »U« sistem nam prikazuje izgradnjo mestne obvoznice in iz
gradnje regionalnih cest v Ljubljani do leta 2000.

Streha ni vzdržala
V začetku avgusta se je v naši delovni organizaciji pripetila ne

zgoda pri delu, pri kateri je samo velika sreča rešila udeleženca te 
nezgode težke invalidnosti ali celo smrti.

Občani Šiške bodo s tem si
stemom izgradnje cest veliko pri
dobili, predvsem glede izhoda iz 
Ljubljane v smeri Gorenjska, Šta
jerska, Dolenjska in Notranjska, 
saj nam sedanja vožnja skozi me
sto v prej omenjenih smereh po
vzroča veliko jeze in prometnih 
nesreč, ki se včasih končajo zelo 
tragično.

V tem sistemu izgradnje cest 
nas vse delavce Litostroja zani
ma predvsem, kako se bo Lito
stroj glede na svojo lokacijo 
vključil na novo hitro mestno ce
sto, ki poteka v smeri Šiška-Be- 
žigrad in pa kako bo »U« sistem 
grajen glede na naše izredne pre
voze (teža, velikost), saj iz naše 
tovarne vozimo vedno večje in 
težje izdelke.

Na ti dve vprašanji je 19. kon
ferenca delegacij zbora združene
ga dela za 6. redno sejo že zah
tevala odgovor, ki ga v kratkem 
pričakujemo.

V tem času smo dobili od za
voda za družbeni razvoj mesta 
Ljubljane načrt, ki prikazuje, ka
ko naj se naša tovarna priključi 
na »U« sistem.

Iz tega načrta je razvidno, da 
ob hitri mestni cesti poteka tako 
imenovana »servisna cesta«, ki je 
dvosmerna. Djakovičeva cesta se 
na koncu priključi na to cesto v 
smer proti Bežigradu in proti Ce
lovški, od koder je mogoča vož
nja v vse smeri. V tem delu je 
predviden še en priključek, ki bo 
enosmeren, speljan pa bo za na
šim izobraževalnim centrom in bo 
priključil tudi »ISKRO«. Ta pri
ključek je še v fazi študije in ni 
točno situacijsko določen. Tretji 
možen priključek, ki ga bodo Li- 
tostrojčani lahko uporabljali, pa 
je priključek Verovškove ceste, to 
je cesta ob Leku, ki se priključi 
na obvoznico nekoliko severneje 
od te tovarne. Nakazanih je to
rej nekaj priključkov na novo ob
voznico, ki pa so vsi še v fazi 
študije in še niso bili razgrnjeni 
pred javnost.

Prav pa je, da vsi delavci Li
tostroja in občani litostrojske kra
jevne skupnosti na vseh javnih 
razpravah težijo k temu, da se 
bo tako tovarna kot naša krajev
na skupnost priključila na nov

HDTi®S®®3
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»U« sistem po najkrajših in naj
ugodnejših priključkih.

Prav tako moramo biti pozor
ni na podatke o širini novih cest 
in njihovi dovoljeni obremenitvi, 
ker če bodo projektirane tako, 
kot že nekatere naše nove ceste, 
potem iz naše tovarne ne bo mo
žen prevoz niti takšnih velikosti 
in tež, kot jih prevažamo že se
daj.

Da bo naš izobraževalni cen
ter lahko zgradil svoj prepotreben 
rekreativni center, ki bo služil 
predvsem Litostrojčanom in kra
janom, moramo zahtevati, da se 
zoži varovalni pas mestne hitre 
ceste, ki poteka za šolo oziroma 
šolskimi delavnicami na širino, ki 
je predvidena v stanovanjskih 
naseljih.

Zato bo ob javnih razpravah, 
kjerkoli bodo, dobrodošla podpo
ra slehernega izmed nas, da se 
»U« sistem reši ugodno tudi za 
našo tovarno.

Nikola JUG

Vsa dela na strehah so dela 
s povečano stopnjo nevarnosti za 
delavce pri teh delih zaradi moJLr 
nosti padcev s streh ali skozi njo. 
Večina industrijskih zgradb ima 
nenosilno kritino. Pri teh strehah 
delavci ne smejo stopati nanjo, 
ker se lahko kritina stre. Take 
kritine so zlasti salonitne kriti
ne, ki ne dovoljujejo točkaste ob
remenitve pri kateri bi delavec 
stopil na ploščo tam, kjer ni pod
prta.

Vsega tega očitno ni upošteval 
delavec, ki se je lahkomiselno 
povzpel na streho hale TOZD 
PTS, ne da bi predhodno izvedel 
kakršenkoli varnostni ukrep.

Na streho se je povzpel po 
stabilni lestvi pri kotlarni, preč
kal streho preko slemena in si 
ogledal nosilec električnega zrač
nega voda, katerega je bilo po
trebno zaradi del na strehi pre
staviti. S tega mesta se je na
potil proti novemu prizidku, da bi 
tam sestopil. Zaradi prevelike vi
šinske razlike se je premislil in 
se raje napotil nazaj proti stabil
ni lestvi. Pri prečkanju slemena 
je stopil na nepodprto salonitno 
ploščo, ki se je zdrobila, in omah
nil v globino. Samo nenavadne
mu naključju se mora zahvaliti, 
da je z višine 14 m padel točno 
v zaboj s penasto gumo. Penasta 
guma je padec močno ublažila in 
delavec je staknil samo nekaj 
prask po rokah.

Na žalost se podobni kaska- 
derski skoki s takih višin največ
krat končajo tragično. Vzroke za 
take nezgode moramo iskati pred
vsem v pomanjkljivem znanju de
lavcev in njihovi lahkomiselnosti.

Obrabljena fraza: »Meni pase 
to ne more pripetiti!« je bila po
novno dokazana kot izgovor de
lavcev, ki ne znajo ali nočejo 
upoštevati varnostnih predpisov.

Milan Jurjavčič, var. inž.

S pomočjo delavca, katerega ne
zgoda je opisana v članku, je tu
di v to temino posvetilo sonce

Dva Venedigerja
Še v sredo je izlet visel v zra

ku, ker ni bilo dovolj prijav.
V soboto, 29. julija 1978 ob 

5. uri pa sem pred tovarno uzrl 
avtobus in okoli njega precej 
planincev ob kupih nahrbtnikov, 
vrvi in cepinov. Ko smo se pre
šteli, nas je bilo 29, večinoma sa
mi znani obrazi. Vodja Viki je dal 
znak, odpeljali smo se čez Lju
belj mimo Beljaka, ob Dravi do 
MOllbriicka, potem ob reki Moll 
do Vinklema in čez prelaz v 
Lienz. Tu so nas presenetile lien- 
ške ostrice, ki sršijo dobrih 
2000 m nad dolino, gore, ki bi 
bile vredne obiska. Središče me
sta je zaprto za promet, tu kra
ljuje pešec, z obeh strani vabijo 
trgovine, mize in stoli so razpo
stavljeni pred lokal, vse vabi po
potnika, turista, da se ustavi. 
Sploh daje Avstrija vtis ureje
nosti, natančnosti, vse je podre
jeno turistu, marsikaj bi se lah
ko učili pri naših severnih sose
dih. Ob reki Isel brzimo do Ma- 
treia, kjer zavijemo levo, na des
ni se bleščijo prvi tritisočaki 
skupine Venediger, ki je s svojim 
vrhom 3674 m visokim Grosvene- 
digerjem drugi najvišji vrh v Av
striji.

Po 15 km vzpona se avtobus 
ustavi v vasici Hinterbichel 
(1300 mm), ki stoji na izteku do
line Dorfer, naše izhodiščne toč
ke. Pregledujemo in urejamo 
opremo, nahrbtniki rastejo, do
bivajo zavidljivo težo. Opoldan
sko sonce žge, ko krenemo po 
dolini navzgor. Pot nam lije po 
telesu, še sreča, da z desne in 
leve žuborijo potoki in potočki. 
Hitro se dvigamo, dolina se širi, 
cepi v dva kraka, naša pot vodi 
po sredini dvignjenega prodna
tega hrbtišča, hodimo kot po vr
hu vala. S severozahoda priti
skajo oblaki, potegne piš in ob
lije nas prava ploha. Take nepro
stovoljne kopeli smo deležni še 
nekajkrat, nato pa se više gori 
vreme uredi in stopimo na prve 
zaplate snega Pogledi so uprti 
navzgor, iščejo goro, ki vsa v 
oblakih ždi nekje pred nami. Oz
račje se ohlaja, sapa postaja 
kratka, naramnice nahrbtnika se 
ostro zajedajo v ramena. Minila 
je peta ura hoje. V zavetju skal
nega grebenčka, na višini nekaj 
pod 3000 m se stiska bela koča 
Defregger, naše prenočišče. Pade
mo v kočo, nahrbtniki letijo z 
ramen, usta kličejo po čaju in

pivu, srce se počasi umirja. Pro
ti večeru se sprehodim po gre
benu nad kočo; gora je še ved
no zavita v meglene oblake, son
ce se naglo spušča in skozi kop
reno pošilja nizke žarke. Cristal- 
wand se je odel v škrlat. Tehnič
ni vodja Albert je uredil formal
nosti glede prenočišč, dobili 
smo lep zračen apartma pod špi- 
rovci. Noč je minila v obračanju, 
čemenju in čakanju na jutro. Ob 
4. uri smo bili za petelina. Vna
prej določenih osem navez se je 
v jutranjem hladu zbralo na plo
ščadi pred kočo. Mraz je ščipal 
v prste in ušesa. Na znak vodje 
Vikija je kolona krenila, zaščit- 
nico je držal Zvone, stari znanec 
visokogorskih tur. Izginjale so 
zadnje skale, pred nami se je 
bleščal trd zmrznjen sneg. Na 
vzhodu se je pokazala velika 
oranža in zlatila vratca Rainer 
Horna, za njim v daljavi na se
verozahodu pa smo zagledali 
srebrni beli val — našo goro. 
Pritrjevali smo dereze, pripravi
li očala, se navezovali na vrvi. 
Zagrizli smo se v strmino Rainer 
Horna, prečkali njegovo sever
no pobočje, pospešili v sedlo; 
škoda je bilo izgubljene višine. 
Iz Krimmla so prihajale tuje na
veze, na grebenu smo se zdru
žili, nastala je gneča. Ozek zra
čen greben je rahlo zavil v levo 
in že sem zagledal vrh. Prva na
veza ga je že dosegla ob 7. uri,

v pol ure nas je vseh 29 stalo na 
njem. Na vrhu se po delčkih fo
tografiramo, kajti za vse naen
krat ni prostora. Posebnih če
stitk je deležen Rudi, ki je na 
vrhu dočakal Abrahama. Sesto
pali smo čez ledenik Reiner, raz
poke so bile zakrite. V dobri uri 
smo dosegli skalni greben nad 
kočo. Ko sem na skalah nekaj 
čez 3000 m zvijal vrv, mi je po
gled uhajal na Cristallivand, ki 
je žarel v dopoldanskem soncu. 
Zmrzal je popustila. Po za
hodni steni se vlečejo dve, tri 
temne proge — zapadno kame
nje. Gora je tako blizu na do
segu roke, toda nedosegljiva. 
Ostalo je samo hrepenenje, čas 
nas priganja. Zbirajo se prvi ko
pasti oblaki, treba bo v dolino. 
Ko se odpravljam izpred koče, 
naša kolona že nizko pod njo 
prečka snežišča. Zadnji sem. Ko
lona pod mano speši, izginja za 
skalnatim hrbtiščem. S poti za
vijem v desno dolino. Po dnu 
se zbirajo vode z ledenika in s 
snežišč, ponujajo se prve sivo- 
zelene trave, prvi cvetovi svišča 
in rododendrona. Sem že spodaj, 
šumenje voda narašča, buči, kap
ljice se srebrno lesketajo v son
cu. Kako ta trenutek odnesti v 
dolino, domov? Pomaga mi foto
grafsko oko. Kot ponorel skačem, 
zbiram, iščem motive. Napravim 
še zadnji posnetek vsega v črno 
odetega Reiner Horna na desni in 
na levi našega Venedigerja, vsega 
belega, prazničnega. Ko se počasi 
ob potoku spuščam proti spod-

(Nadaljevanje na 11. strani)

Veliki Venediger z zahodnega grebena G. Geigerja. Posnetek je iz leta 
1966 in v tem času zagotovo ni menjal podobe
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CABRA CORRAL 
ARGENTINA

Zlitje dveh rek — Arics in Guachipa v reko Juramento 
je bilo prej petnajst kilometrov pred elektrarno, umetno je
zero pa ga je premaknilo 30 km nazaj. Reka se imenuje 
Juramento šele ob izstopu iz elektrarne in je zajezena v ka
njonu Gabra Corral. To je p vi najožji del reke, kjer- se dviga 
130 m visoka peščena pregrada. Za gradnjo nasipa je bilo 
treba najprej izkopati rov, dolg 800 m in montirati dva tal
na izpusta, tako so vso vodo preusmerili skozi tunel v strugo.

Vzporedno z brano so gradili 
nov tunel z vodno komoro. 300 m 
pred strojnico je v drugi tunel 
vbetoniran cevovod, ki vodi vo
do na turbine in še dodatni ce
vovod za morebitni izpust vode 
iz cevovoda in tunela. Litostroj 
je za HE Gabra Corral dobavil 
naslednjo opremo: tri turbine po 
33,7 MW z regulatorjem hitrosti 
in tlačno napravo, tri lopute pre
mera 2800 mm s cevmi, komplet 
hladilnega sistema z armaturami, 
prekritja, kompresorje itd. Od 
vse opreme je bilo 30 % izdelane 
v Argentini. Z nekaterimi proiz
vodi, ki so bili izdelani v Argen
tini, smo imeli težave, predvsem 
zato, ker so bili prav ti deli no
silci roka montaže.

Ko sem prišel v Gabra Corral, 
je bilo tu poletje. Navpične stene 
nad dvoriščem so skoraj gole, le 
tu in tam je trnjevo grmičevje. 
Kot čuvaji skrivnosti teh pustih 
skal pa se med njimi dvigajo 
kaktusi, visoki tudi do 10 m. Po
letje, ki prinaša obilico dežja, pol
ni jezero. Včasih dežuje z vetrom, 
kot bi se utrgal oblak. Vse ma
kadamske ceste so bile večkrat 
razrite. Glavna cesta od Gabra 
Corral pelje do prvega, 30 km od
daljenega naselja Moldesa. Cesta 
je asfaltirana. Ob velikih nalivih 
se z navpičnih sten nad cesto ru
ši kamenje, ki je mehkejše kot 
naše v alpskem svetu. To je 
zmes vulkanskega pepela rdeče 
barve, ki razpada pod vplivom 
sonca in dežja. Temperatura se 
v poletnih mesecih povzpne tudi 
na 42 °C v senci, relativna vlaga 
pa v tem času doseže tudi 100 %. 
Vendar takšna vlaga ne traja dol
go, saj sonce, ki sije skoraj na
vpično nad glavo, hito razžene 
oblake. Rastlinje se poleti raz
bohoti, vendar je vse bolj po
dobno neprehodnemu grmičevju. 
Drevje je bolj redko. Les drevesa 
cebracho uporabljajo za ograje, 
dolge tudi več kilometrov. Takih 
gozdov, kot so pri nas, tu ni. Te
ga je kriva predvsem zimska do
ba, ko tudi 6—7 mesecev ne pade 
niti kaplja dežja. V zimskih dneh, 
ko nebo prekrijejo oblaki, je hlad
no in temperatura pade na minus 
30 °C. Po takem oblačnem tednu, 
ko zopet posije sonce, se v da
ljavi svetlikajo s snegom zame- 
teni vrhovi Andov. Temperatura 
se ob sončnih dneh pozimi dvig
ne do 25 °C, ponoči pa pade na 
5 °C.

Višinska kota strojnice je 952 
metrov nad morjem. V lepih dneh 
krožijo visoko nad nami kondor
ji z belim ovratnikom, ki ozna
njajo, da bo tudi o naslednjih 
dneh še sončno. Ko zori semenje 
na grmičevju in drevesih, prifr- 
čijo v velikih jatah zelene papi
ge. Domačini pravijo: Ko prile
tijo papige v vas proti večeru je 
treba iti spat. To pa zato, ker 
sonce tu pozno vzhaja in zgodaj

zaide zaradi visokih hribov na 
vzhodu in zahodu. V tem področ
ju ostane sonce nad glavo osem 
ur, vzdigne se in pade pa v eni 
uri.

Naša hiša stoji na bregu pri
bližno 50 m nad elektrarno. Hiša 
ima dve majhni spalnici, majhno 
kuhinjo in dnevni prostor. V 
njej se počutimo zelo domače. 
Okolica je prijazna, vendar prav 
ta prijaznost lahko skriva v sebi 
nevarnosti, ki jih tu ne manjka. 
Nekega dne sva s tovarišem iz 
»Rade Končarja« po kosilu po
čivala vsak v svoji sobi, v kuhinji 
pa je pospravljala čistilka. Ko 
je odnesla smeti ven, je zavpila 
»Kače! Pridite, kače!« Vstal sem 
in stekel ven. Pred vrati je bila 
našemu modrasu podobna kača, 
le nekoliko bolj temna, v trenut
ku je zbežala. Drugič, ko sem ne
sel smeti, sem ob nogah zagledal 
črno kačo z zlatimi črtami. Skočil 
sem v zrak in nisem vedel, kam 
bi dal noge, da o prestanem stra
hu niti ne govorim. To so bili 
prvi dnevi, kasneje pa smo se 
kač navadili, saj smo jih sreča
vali vsak dan. Najbolj strupena 
je kača kolorado, imenujejo jo 
tudi Korel. Lepa bi bila za ogrli
co, le ko ne bi človek po piku 
v manj kot 20 minutah umrl. 
Dolga je približno 1 m, po telesu 
je čudovito pisana — barvasti 
obroči si sledijo: črni, rumeni, 
rdeči, spodaj pa je rumena. Po
noči, ko jo osvetlijo luči avtomo
bila, se njene barve svetlikajo.

Manjša nadloga so pajki in 
škorpijoni. Največji pajek je kra
ljica pajkov ali črna kraljica, ve
lika kot človeška pest. Kraljico, 
premera 6 cm, sem ujel na naši 
hiši. Samo enkrat sem uspel vi
deti strupenega pajka, ki ima čr
ne in rdeče črte, vendar ta ni na
padalen, če ga ne napadeš. Strup 
tega pajka povzroča ohromitve, 
podobne paralizi. Pri čiščenju tur
bine C pa smo našli 12 cm veli
kega škorpijona.

Bil sem v Argentini že tri me
sece, ko je prispela na gradbišče 
tudi moja družina — žena in dva 
predšolska otroka. Po posredova
nju inž. Kulenoviča mi je inšpek
cija AYEE dodelila zidano hišo 
v naselju. Končali smo montažo 
turbine A in jo začeli preizku
šati. Ko je prišel za nami na 
gradbišče še Marjan Trebše, smo 
se dan pred njegovim prihodom 
preselili — jaz z družino v hišo 
INGRE, ostali pa v hišo AYEE. 
Bilo je ravno obdobje vinsbuke, 
muhe, ki prinaša bolezen manga- 
cha. Prav prvo muho je našel 
Marjan v svoji hiši. Kontrola v 
Salti je pokazala, da ni viruso- 
nosna. Se najbolj je bilo važno 
to, da je bila lačna, torej ni se 
še napila krvi. Za to muho je zna
čilno, da človeka piči ponoči v 
spanju in mu sesa kri. Bacili, ki 
jih prinaša muha, delujejo na 
srčno mišico, ki kasneje odpove.

Gabra Corral — turbina »A« pred zagonom

V Argentini se z vsemi napo
ri bojujejo proti tej nadlogi, sre
ča je v tem, da je muha zelo ve
lika in jo je lahko opaziti: leti 
bolj slabo. V tej hiši sva poleti 
z ženo ujela štiri vinchuke-lačne. 
Strahu in neprespanih noči se 
ne da opisati. Vsak večer sva raz- 
kuževala prostore in jih pred spa
njem še enkrat pregledala. Lahko 
si mislite, kako si želimo čimprej 
vrnitve domov.

O MONTAŽI
Pogodbo o dobavi opreme v 

Argentino je podpisala INGRA 
iz Zagreba. Pogoj je bil, da poleg 
30 % opreme, ki so jo izdelale 
argentinske tovarne, vso opremo 
montira pod našim nadzorstvom 
argentinsko podjetje. INGRA je 
podpisala pogodbo o montaži s 
podjetjem MELLOR GUDWIN 
INSTALACIONES — MGI v 
Buenos Airesu. Na gradbišče so 
poslali rabljeno orodje in admi
nistrativni kader. Delavce so iska
li v okolici. Zelo dobri so bili 
varilci, ostalih poklicev pa v pro
vinci Salti ne poznajo, zato so se 
ljudje menjavali, predvsem pri 
delih s cevmi. Ko so delali mesec 
ali dva, so se dodobra privadili in 
že zahtevali večjo plačo, ker pa 
jim plače niso povišali, so odšli. 
Podjetje MGI je v slabem finanč
nem položaju, velika zavora je 
bil potrošni material. Denarja 
večkrat ni bilo niti za prevoz 
delavcev. Na delo so se vozili iz 
Moldese, prvega naselja, kjer je 
bila doma večina pomočnikov, 
prav tako pa so tudi ostali sta
novali v tej vasi. Vozili so se na 
odprtem tovornjaku. Prehrana za 
te ljudi je bila organizirana na 
gradbišču v gradbeni menzi, po 
naglem porastu cen pa so hrano 
začeli nositi s seboj. Večina po
močnikov ni poznala niti ključa 
in vijakov.

Poprečno smo imeli za gene
rator in turbine štiri kvalificirane 
ljudi, za montažo pa smo upo
rabili orodje, ki je bilo poslano 
za investitorja. Težav je bilo ve
liko. Veliko znoja smo prelili sku
paj z domačini, tako sem pravza
prav hitro opustil svojo vlogo 
nadzornika in prijel za orodje. 
Delo in znoj, ki smo ga delili, pa 
je skovalo prijateljstvo.

Položaj tamkajšnjih delavcev 
pa je zelo slab. Spominjam se 
emigranta iz Čila. Delal je pri

vlaganju statorja. Ni se odmaknil 
od dela, čeprav ni dobil plače. 
Delal je, kolikor je mogel in po
vrnila se mu je tuberkuloza. Šti
rinajst dni je bil v bolnici, po 
tednu dni ponovnega dela na 
gradbišču pa je dobil odpoved. 
Spominjam se tudi delavca, ki 
mu je na nogo padel kos železa 
— zavorna plošča od generatorja, 
težka 200 kg. Poškodovalo mu je 
prste na nogi. Tri mesece je bil 
v bolniškem staležu, nato je te
den dni še čistil v elektrarni, za
tem pa so ga odpustili. To pa 
zato, da ne bi podjetje plačevalo 
bolniškega staleža za morebitne 
posledice nesreče.

Bližal se je konec leta 1977 
in Marjan je kontroliral vsoelek- 
tro opremo in popravljal načrte, 
vse je bilo pripravljeno, da pride 
preizkuševalec regulatorja. Bil je 
mračen dan in po kosilu je pri
šel k meni Marjan: Veš, stari je 
prišel s taksijem! Vprašal sem 
»kdo?« »Trobec«. Obrnil sem se 
na peti, stekel po stopnicah in 
že sem bil v fiču. Komaj sem ča
kal, da se srečava s tovarišem 
Trobcem, saj sem vedel, da bo 
on naredil piko na i.

Prve napotke za priprave v 
regulatorski delavnici, ko sem bil 
še v konstrukciji, mi je dajal prav 
tovariš Trobec, zato sem ga bil 
sedaj toliko bolj vesel. V nasled
njih dneh je zavihal rokave,

skrbno je pregledoval del za de
lom. Po njegovem pregledu smo 
nalili olje in začeli preizkuse mon
taže turbine A. V kratkem času 
je bila turbina A pripravljena za 
vrtenje. Vse moči smo potem 
preusmerili na turbino B, saj tur
bine A nismo mogli zavrteti prej, 
preden ni bila pripravljena za 
potop v vodo tudi turbina B. Ni
smo namreč imeli zapornic za 
spodnjo vodo, da bi preprečili 
udor vode skozi turbino B. Edine 
zapornice smo uporabili na turbi
ni C. Končno smo obe turbini po
topili v spodnjo vodo dne 2. fe
bruarja 1978. Naslednji dan smo 
zavrteli turbino A.

Tovariš Trobec je obrnil kolo 
ob pomoči tovariša Trebšeta, ki 
je potiskal EO tipke, jaz pa sem 
kot ponavadi stal spodaj ob tur
bini. Vse je steklo brez napak. 
Čestitali smo si med seboj, česti
tala nam je tudi moja žena z 
otrokoma, od AYEE pa nam ni 
čestital nihče.

Čez nekaj trenutkov smo vpra
šali tovariša Trobca, kako se po
čuti sedaj po prvem vrtenju tur
bine. Odgovoril nam je: »Ne mo
rem reči, da se mi ni malo za
tresla roka, ko sem obrnil kolo, 
pa je le šlo.«

No, in tako je šlo tudi 9. fe
bruarja, ko smo zavrteli prav ta
ko brez napak turbino B.

Andrej Trebše

SREČANJE V SYDNEYU

SREČANJE V SYDNEYU Z MONTERJEM TONNISOVIH TURBIN 
IN SOLASTNIKOM STROJNIH TOVARN IN LIVARN, NEKDANJE 
SLOVENSKE TOVARNE TURBIN

Na moji poti na montažo turbin v HE OHAO-A na Novi Zelandiji 
sem se spotoma ustavil še v Avstraliji — v Sydneyu in na prošnjo 
nekega dolgoletnega sodelavca v Litostroju obiskal, meni do takrat 
nepoznano družino Slovnik.

Orumenela slika HE Završnice iz albuma gospoda Slovnika iz Sydneya

Slovnikovi so slovenski izse
ljenci, v Sydneyu živijo že od le
ta 1935. Obiska iz stare domovi
ne sta se gospod Slovnik in nje
gova žena zelo razveselila. Njuno 
hišico z vrtom v najlepšem delu 
Sydneya krasijo umetniške slike 
z motivi iz Slovenije.

Večer smo preživeli ob fran
coskem šampanjcu in spominih. 
Listali smo po albumih in se us
tavili pri fotografijah izpred dru
ge, posebno pa izpred prve sve
tovne vojne. Zagledal sem sliko 
hidroelektrarne v gradnji, ki mi 
je bila znana s pred leti objav
ljenih fotografij v litostrojskih 
prospektih oziroma iz časopisa 
»Litostroj«. Sklepal sem, da bi bi
le to fotografije HE Završnica in 
nisem se zmotil. Te orumenele 
fotografije so zdaj postale glavni 
predmet našega razgovora.

Z gospodom Slovnikom sva se 
sicer zelo težko sporazumela, ker 
je popolnoma oglušel, na pomoč 
nam je priskočila njegova sopro
ga Ella, delno pa smo si poma
gali tudi s pisanjem vprašanj in 
odgovorov. Pogovor s človekom, 
ki se je ukvarjal z montažo tur
bin pri nas pred 62 leti, je bil 
izredno zanimiv. Gospod Slovnik 
mi je veliko povedal o razpadu 
Strojnih tovarn in livarn, katere 
solastnik je bil. Po prvi svetovni 
vojni so se združile tri manjše 
tovarne turbin — Tonnis, Žabkar 
in Samassa v Strojne tovarne in 
livarne, ne zaradi boljšega poslo
vanja, temveč zaradi ohranitve

tradicije. Končno pa so tudi ta 
leta 1930 propadle. Kot solastnik 
je Slovnik ostal praznih rok. Ker 
v tedanji Jugoslaviji ni bilo do
volj dela, se je odločil iti v svet, 
Mnogo je prepotoval, predno se 
je za stalno zasidral v Sydneyu

Delal je v Avstraliji, otočjih 
Tihega oceana ter v Južni Ame
riki. Tik pred drugo svetovno 
vojno je prišel na obisk v domo

vino, in še po vojni, zadnjikrat 
po letu 1968, seveda s svojo že
no. Opazila sta ogromen napre
dek naše dežele, posebno jima je

ostala v spominu podoba nove 
Ljubljane.

Pozno zvečer smo se poslovi
li. Zaželel sem jima, da bi se še 
srečali — v Ljubljani. Fotografije 
HE Završnica mi je Slovnik ra
de volje odstopil, zadržal si je le 
tisto, na kateri je tudi sam poleg 
že montiranih Peltonovih turbin.

S. Štokelj
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Odgovori na vprašanja 
vojakov

V zadnjem času dobivam precej pošte, za kar se vam najlepše 
zahvaljujem. Sicer pa mi skoraj vsi postavljate enaka vprašanja, kot 
je vprašanje regresa za letni dopust in vprašanje enkratne denarne 
nagrade, ki jo dobi vsak naš delavec med služenjem vojaškega roka. 
Nekateri sprašujete tudi za zaostanek dohodka, ki vam ni bil izplačan 
direktno zaradi odsotnosti, oziroma ker ste že bili v JLA. Na kratko 
želim odgovoriti na ta vaša vprašanja v našem časopisu, saj odgovori 
veljajo za vse enako, če ne gre za kak poseben primer, ko bi odgo
vor lahko bil tudi nekoliko drugačen.

• Pravico do regresa za letni dopust v letu 1978 imajo vsi naši 
delavci, ki so odšli na služenje vojaškega roka v JLA od 1. januarja 
1978 dalje pod pogojem, da so bili pred tem zaposleni najmanj 6 me
secev in so koristili oziroma imeli pravico koristiti letni dopust za 
leto 1978. Upravičenci do regresa pod zgoraj navedenimi pogoji, ki 
se nahajajo v JLA, bodo ta regres prejeli šele pri dopolnilnem izpla
čilu regresa v mesecu decembru 1978. Ta denar za regrese bomo po
slali na vaše naslove v JLA, ki mi jih v ta namen tudi pošiljate. V 
primeru, ko nimamo tega naslova, pa ga bomo poslali na naslov, ki 
ste mi ga pustili pred odhodom v JLA.

• Drugo zelo pogosto vprašanje, ki mi ga postavljate v svojih 
pismih pa je ENKRATNA nagrada v višini 500 din, ki ga izplačuje 
po sklepu centralnega delavskega sveta vsem našim sodelavcem na 
odsluženju vojaškega roka, brez razlike na delovno dobo oziroma da
tum odhoda v JLA. To nagrado izplačujemo oziroma jo nakazujemo 
dvakrat na leto, in sicer prvič konec maja ali v začetku junija in 
drugič v mesecu decembru za tiste, ki so odšli v JLA v drugi polo
vici leta. Vsem tistim, ki ste poslali svoje naslove iz JLA, pošljemo 
nagrade na te naslove, ostalim pa na tiste, ki ste mi jih pustili ob 
dohodu (običajno naslovi staršev). S tem v zvezi prosim vse tiste 
morebitne posameznike, pri katerih je oziroma bi prišlo do kakih 
pomot ali napak, da mi to takoj tudi sporočijo.

• Istočasno pa tudi ugotavljam, da vas večina redno dobiva naš 
časopis, vendar pa se lahko primerijo tudi kake napake ali težave 
zaradi katerih časopisa niste prejeli oziroma ste ga prejeli z zamudo 
(nepravilni in netočni naslovi, napake pri lepljenju nalepk z naslovi 
itd.). Zato vas prosim, da me tudi o tem sproti obveščate, da bomo 
napake odstranili ali jih vsaj zmanjšali.

V pričakovanju vaših novih vprašanj in pojasnil vas tovariško 
pozdravljam.

Vojaški referent 
Štefan Trop

V SPOMIN NAŠEMU MIHU
Tragična usoda je zopet posegla v naše vrste in nam 

vzela našega Miho, vratarja samskega doma, poštenega de
lavca in človeka. Ni mu bilo dano, da bi vodil tovarno ali 
sedel na odgovornem položaju, toda svoje delo je opravljal 
vestno in velikokrat je storil še več, kot je od njega zahte
vala zgolj službena dolžnost. Marsikdo izmed stanovalcev 
samskega doma bi zamudil službo, vlak ali avtobus za do
mov, če ga ne bi zjutraj zbudil NAŠ MIHA, vedno prijazni 
in šegavi Dolenjec.

Našega Mihe ni več. Njegovo življenje se je utrnilo med 
opravljanjem delovne dolžnosti.

Stanovalci samskega doma, Djakovičeva 47

Odšla sta 
v pokoj

15. junija 1978 je odšla v po
koj naša dolgoletna sodelavka 
Jolanda ŠABERLA, vodja kuhi
nje. V Litostroj je prišla 1. ju
nija 1956.

Za njeno dolgoletno sodelova
nje se ji iskreno zahvaljujemo in 
ji želimo mnogo zadovoljstva v 
zasluženem pokoju.

Kolektiv delavske 
restavracije

V invalidski pokoj je 30. junija 
letos odšel Jože GRM, ki je bil 
zaposled v TOZD IVET kot zbi
ralec odpadnega materiala. V Li
tostroj je prišel 6. marca 1972. 
Želimo mu predvsem veliko zdra
vja, ki ga je vedno pogrešal

POPRAVEK
K članku »Novi stroji — 

boljša tehnologija«, ki je bil 
objavljen v 7. številki našega 
časopisa, nam je dipl. inž. Jo
sip Kesič posredoval naslednjo 
pripombo.

V članku piše, da je nitri- 
ranje površinsko naogljičcnjc 
s pomočjo amonijaka NH., 
medtem, ko se pravilna defini
cija po DIN 17014 glasi: Nitri- 
ranje je žarenje v sredstvu, ki 
oddaja dušik z namenom, da 
se površina obogati z dušikom.

Gornji popravek objavlja
mo tudi na željo avtorja član
ka, ki se s pripombo inž. Kesi- 
ča strinja.

Uredništvo

OBVESTILO UPOKOJENCEM
Konferenca osnovnih organizacij sindikata
TITOVIH ZAVODOV LITOSTROJ
vabi
tudi letos, ob 31. obletnici
vse litostrojske upokojence
na tradicionalno tridnevno srečanje v Poreču.

Srečanje bo v dneh 24., 25. in 26. septembra v Zeleni laguni 
v hotelu ALBATROS.
Prevoz bo organiziran kot običajno z avtobusi.
Odhod bo 24. septembra ob 7. uri zjutraj izpred stavbe »Slo
venija avto« na Djakovičevi cesti, povratek pa bo 26. sep
tembra po kosilu oziroma po 14. uri.
Upokojenci lahko povabijo na srečanje tudi svoje družinske 
člane, vendar bodo morali za njih ob prijavi prispevati po 
400 dinarjev.
Prijavite se lahko v sindikatu vsak delovni dan do 15. sep
tembra 1978.
Nasvidenje v Poreču!

Konferenca OO sindikata 
Titovi zavodi Litostroj

V počastitev praznika občine 
Ljubljana-Šiška so se teden dni 
prej vsak večer na ploščadi pred 
občinsko skupščino vrstile kultur
ne prireditve. Velik delež na teh 
prireditvah je prispeval tudi naš 
pihalni orkester. Prvi večer 19. 
junija 1978 je bila revija pihalnih 
orkestrov z območja občine Ljub
ljana-Šiška, na kateri so sodelo
vali orkestri Litostroj, Medvode 
in Vodice.

Predsednik Zveze kulturnih 
organizacij občine Ljubljana-Ši
ška tovariš Vilko Kolar je pode
lil GALUSOVA odličja nekaterim 
članom našega orkestra.

Za neprekinjeno petindvajset
letno sodelovanje v orkestru so 
prejeli zlata odličja naslednji 
člani:

Janez Sotlar, Štefan Jurak, 
Ivan Križman, Jože Kodrič, An
ton Hiti, Marjan Prudič, Alojz 
Ferlinc in Jure Grintal.

Za desetletno sodelovanje so 
prejeli bronasto odličje:

Jani Fuss, Peter Fuss, Drago 
Višček, Damir Jurak in Andrej 
Golob.

22. junija 1978 je pihalni or
kester Litostroj skupaj z našim 
pevskim zborom izvedel samo
stojni koncert.

Naslednji dan je sodeloval na 
proslavi v Kosezah, ki jo je v

Čestitka in zahvale
Tovariš Alojz SOLCE, delovod

ja talilnice v livarni jeklene li
tine TOZD PUM, je 17. junija 
1978 praznoval 50. obletnico svo
jega življenja. Sodelavke in so
delavci mu želimo še veliko 
zdravja in uspehov na delovnem 
mestu.

TOZD PUM

Ob boleči izgubi 'našega sina 
Srečka Lovenjaka se zahvaljuje
mo vsem tistim članom DO Lito
stroj, ki so nam kakorkoli poma
gali v težkih trenutkih, nam iz
rekli sožalje in ga spremili na nje
govi mnogo prezgodnji zadnji 
poti.

Posebna zahvala za izkazano 
pozornost in pomoč sodelavcem iz 
TOZD PT Servis, stanovalcem 
Gorazdove 5, 17 in 19 za podarje
no cvetje, sindikalni podružnici 
pa za denarno pomoč.

Družina Lovenjak

Zahvaljujem sc sodelavkam 
in sodelavcem v TOZD OB, pla
nincem in planinkam PD Lito
stroj za darilo in čestitke ob mo
ji 50-lctnici. Zahvaljujem sc tudi 
vodičem PD in jim želim še na
prej Srečno!

Rudi Veber

Ob nenadni izgubi mojega 
moža se iskreno zahvaljujem ko
lektivu delovne organizacije Ti
tovi zavodi Litostroj, za vso iz
kazano pozornost in počastitev 
spomina pokojnega moža, ki je 
bil dolgoletni sodelavec vaše de
lovne skupnosti.

Posebna in prisrčna hvala za 
darovani venec ter zahvala za
stavonoši in tovarniškemu pihal
nemu orkestru, ki je spremil po
kojnika na njegovi zadnji poti 
na Žalah.

Antonija Fras

počastitev občinskega praznika 
pripravila tamkajšnja skupnost.

V soboto, 24. junija pa je or
kester sodeloval še na osrednji 
proslavi občinskega praznika v 
Medvodah. Ob tej priložnosti je 
predsednik skupščine občine Lju- 
bljana-Siška izročil našemu or
kestru priznanje občinske skup
ščine za področje kulture.

B. Ilič

Odšla sta 
v pokoj

V začetku avgusta smo na 
manjši slovesnosti v livarni je
klene litine spremili v pokoj na
šega dolgoletnega sodelavca tov. 
Jožeta RUPERTA.

V Litostroju je bil zaposlen 
od leta 1953, ves čas v metalur
ških obratih. Pri tem se je izučil 
za livarja in dolga leta opravljal 
ta poklic. Kot visoko kvalificiran 
livar z bogatimi strokovnimi in 
organizacijskimi izkušnjami je le
ta 1974 prevzel odgovorno mesto 
delovodje v čistilnici ulitkov, kjer 
je delal vse do upokojitve.

Poleg odlik, ki jih je tov. Ru
pert pokazal kot delavec in ka
sneje delovodja, velja posebej po
udariti tudi to, da je ves čas svo
jega dela v Litostroju neutrudno 
delal na raznih toriščih družbe
nopolitičnega dela. Nesebičen in 
predan naši stvarnosti, borben za 
pravice delavcev in vedno kriti
čen tudi do sebe je bil priljub
ljen sodelavec in dober tovariš.

Ob odhodu v pokoj mu sode
lavci želimo zdravja in zadovolj
stva. Upamo, da ga bo pot iz 
bližnje soseščine vsaj za hip več
krat pripeljala med nas tudi od
slej.

Sodelavci

Mlad si prišel med nas po 
uspešno opravljeni poklicni šoli, 
kjer si sc izučil za orodjarja rez- 
kalca. Niti polno leto še nisi bil 
med nami, ko te je že klicala no
va dolžnost — odsluženje voja
škega roka. Tiho in mirno, kot 
je bila tvoja navada, si se po
slovil 11. junija. 1978 in odšel v 
vojsko.

In čez dober mesec dni nas 
je pretresla vest, da te ni več. 
Komaj dvajset let si izpolnil, ko 
si odšel od nas.

Radi smo te imeli, vsi tvoji 
sodelavci — mladi in stari, za
radi tvojega prijetnega značaja, 
marljivosti in mirnosti. Ko si od
hajal, smo vsi želeli, da spet pri
deš k nam, čakali smo te in se 
pogovarjali, kje boš delal, ko se 
vrneš iz vojske.

Toda usodna bolezen je pre
magala tvoje mlade življenjske 
sile. Zelo težko je prizadela tvo
ja smrt vse, ki smo te poznali 
in s teboj delali. Ohranili te bo
mo v lepem spominu.

Sodelavci

23. junija smo v regulatorski 
prcizkuševalnici z majhnim slav
jem proslavili odhod v pokoj 
glavnega delovodje turbinske 
montaže tov. Rudija FINŽGAR
JA. Bil je Litostrojcc od nog do 
glave in zvesto, vzorno in nepre
kinjeno delal v naši delovni orga
nizaciji od trenutka njene ustano
vitve. Ko je bil LITOSTROJ usta
novljen septembra 1946, je bil 
RUDI že naš, saj je takrat delal 
v Tovarni vodnih turbin v Škof
ji Loki, ki je bila z ustanovitve
nim aktom z opremo in ljudmi 
priključena k novo ustanovljene
mu LITOSTROJU.

Rodil sc je v Škofji Loki, ki 
jo objemata dve reki, zato ni čud
no, da so sojenice že ob zibelki 
odločile, naj postane RUDI vod- 
njar. Ključavničarstva sc je izu
čil v svojem rojstnem kraju, v 
delavnici, v kateri so izdelovali 
vodne turbine. Njim je ostal zvest 
vse svoje delovno življenje, ki ga 
je napolnil z izredno marljivost
jo, natančnostjo in zanesljivostjo, 
tako da nam ostaja kot vzor LI- 
TOSTROJCA.

Dragi RUDI, tvoji sodelavci ti 
od srca želimo, da bi dolgo in 
srečno užival pokoj. Tem željam 
sc prav gotovo pridružuje celo
ten LITOSTROJ, saj si mu izdat
no pomagal do njegove uveljavit
ve.

Sodelavci
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VTISI
S POLJSKE

Razpoloženje v avtobusu je bilo vso vožnjo do poljske meje zelo 
veselo, s pesmimi in šalami smo si krajšali 23 ur dolgo pot. Poljska 
nas je za dobrodošlico pozdravila z gromi in bliski. Nič kaj prijazno!

slavnostno poslovilno večerjo. 
Prišli so naši prijatelji — pred
stavniki letalske tovarne WSK 
PZL iz Mielca. Z nami so na
zdravili, nam zaželeli še povrat
ka v njihov prijetni kraj in pa 
srečne vožnje domov.

4. julija zelo zgodaj zjutraj pa 
smo se odpravili proti domu. Pot 
nas je vodila prek Češkoslovaške

Počitniški dom tovarne letal WSK iz Mielca, kjer smo stanovali

Zadnje nočne ure vožnje so 
se vlekle kot j ara kača, ni in ni 
hotelo biti Krynic. V dežju in 
na prvi vožnji po tej deželi smo 
kljub spremstvu naših gostiteljev 
še malo zgrešili pot, tako da smo 
prišli na cilj ob 2. uri po polno
či. Tu so nas že težko čakali in 
po okrepčilu smo odšli na res za
služeni počitek.

Ves čas našega obiska na Polj
skem smo prebivali v prijetnem 
počitniškem domu 2 kilometra od 
Krynic (v sobah za 3, 4 ali 5 
oseb), zakonce pa so razmestili 
po bližnjih hišah. Okolica je bila 
čudovita, sami gozdovi in pašniki.

Druge skupine, ki bodo še sle
dile, pa bodo prebivale v novem 
domu (hotelu) v centru Krynic. 
Krynice so kraj s približno 9600 
prebivalci, ki leži v visokih Be- 
skidih. Ima 6 zdravilnih vrelcev 
in blatne kopeli. Zdravilišče je 
podobno naši Rogaški Slatini, le 
veliko večje je. Ljudje, ki se tu 
zdravijo, pijejo kryniško vodo, ki 
je zelo žveplena, zelo zdravilna, 
a prav nič dobra. Paviljon, kjer 
točijo vodo, je zimski vrt s pra
vim tropskim rastlinjem. Zunaj 
zdravilišča pa se razprostirajo 
čudoviti parki z vodometi in ta
koj je opaziti, da je kraj izredno 
čist. Ljudje so skromni, toda ze
lo lepo oblečeni. Taksiji so za na- 
če pojme tako poceni, da smo se 
kar naprej prevažali sem in tja. 
Zrak je višinski, oster in smo se 
vsi zelo dobro počutili.

Iz Krynic smo se povzpeli z 
zobato železnico na bližnji hrib, 
od koder je bil čudovit pogled na 
vso dolino pod nami s hoteli in 
raztresenimi počitniškimi hiši
cami.

Drugič spet smo se odpeljali 
mimo Krakova do rudnika soli 
Wieliczka, nato pa dalje do zlo
glasnega taborišča Oswecim. V 
drugi svetovni vojni od leta 1940 
je bilo to največje nacistično kon
centracijsko taborišče in poleg nje
ga uničevalno taborišče Birkenau. 
Skozi ta taborišča je šlo okoli 
4,4 milijona ljudi, od teh se jih 
4 milijone ni nikoli več vrnilo. 
Tu smo najprej obiskali paviljon 
Jugoslavije št. 17. Ob spominskem 
sarkofagu smo obstali in z mi
nuto molka počastili spomin vseh 
žrtev, ki jih ni bilo malo ter solz
nih oči in s tesnobo v srcu nanj 
Položili šopek cvetja.

Ogledali smo si tudi Krakovo. 
To je staro in zelo zanimivo me
sto. Ustanovljeno je bilo že v 13. 
stoletju. V mesto smo se pripe
ljali prek reke Visle in takoj na 
desni strani zagledali mogočni 
grad Wawel s katedralo, kjer so 
kronali in pokopavali poljske kra
lje. Oči so nam obstale na lepih 
bakrenih strehah tega gradu. Mi
mo lepih parkov smo se odpelja
li do malega trga, izstopili in od
šli po mali uličici do prostranega 
trga, kjer stoji čudovita Mariji
na cerkev, zidana v gotskem slo
gu. Oltar Sv. Marije (naredil ga 
■le Veit Stoss v 15. stoletju) je 
bil mod nemško okupacijo odpe
ljan in po vojni vrnjen in po
stavljen na staro mesto.

Krakovski trg je obdan s sta
rimi palačami, sezidanimi v sta
rem slogu, obkrožen s kavarnica
mi. kjer strežejo mlade čedne Po
ljakinje, oblečene v narodne no
še. Golobi sredi trga, sončniki pi
sanih barv in pod njimi proda
jalke cvetic. Vse daje trgu pri
jetno domačnost. Po ozkih ulicah 
smo prispeli tudi do mesta, kjer 
slikarji slikajo in nato prodajajo 
svoje umetnine — pariški Mont
martre v malem.

Ko je prenehalo deževati, smo 
si ogledali še znamenito Jagelon- 
sko univerzo znanosti, eno najsta
rejših v Evropi, saj je bila usta
novljena leta 1364. Prehodili smo 
nekaj parkov, si ogledali še ne
kaj spomenikov in noč je bila tu.

Vrnili smo se v Krynice, po 
Večerji pa smo šli še na ples v 
Veliko dvorano — kavarno, kjer 
smo ob zelo dobri glasbi plesali 
no 11. ure zvečer. In tako vsak 
Večer. Nedaleč od našega počit-

nišlcega doma je bil lokal, ime
novan »Tihi Kotiček«, ob svečah 
in godbi pa z našo navzočnostjo 
se je tihi kotiček kaj kmalu spre
menil v hrupni kotiček, kjer smo 
se zabavali in naplesali.

Po željah vseh izletnikov smo 
naredili tudi izlet v Zakopane, 
zimsko športni center in zdravi
lišče. Zakopane, 25.900 prebival
cev, ležijo na severnem obrobju 
Visokih Tater in so izredno lep 
kraj, če sije sonce. Želeli smo si 
videti ta čudoviti gorski svet, a 
za nas so vse te lepote zastrli 
deževni oblaki. Obiskali smo še 
Novi Sacz.

Predzadnji dan smo imeli še

KAJ SE POGOVARJATA 
POLDE IN IVO

in Madžarske. V madžarski pre
stolnici Budimpešti smo si kar 
med vožnjo iz avtobusa ogledali 
središče mesta, Elizabetin most, 
nato pa se ob Blatnem jezeru še 
zadnjič ustavili ter se ob zvokih 
ciganske glasbe okrepčali. Na 
madžarsko jugoslovanski meji so 
nas cariniki kar predolgo zadr
ževali in tako smo prispeli v Lju
bljano zelo pozno — ob 3. uri 
zjutraj vsi pošteno utrujeni, isti 
dan pa nas je čakala še služba. 
In vendar je bilo zelo prijetno. 
Vsa zahvala gre organizatorjem 
tega izleta, posebno še našemu 
prijaznemu vodiču Žiki.

TE-MA

PRAZNOVANJE NAŠE KRAJEVNE 
SKUPNOSTI

Preteklo je eno leto od praznovanja prvega praznika kra
jevne skupnosti Litostroj.

Tudi letošnji krajevni praznik moramo vsi krajani kar 
najslovesnejšc proslaviti. Krajevna konferenca SZDL pri
pravlja osrednjo proslavo, ki bo v prvi polovici septembra.

V počastitev našega praznika bomo razvili prapor ZRVS, 
najmlajši krajani krajevne skupnosti Litostroj pa bodo iz
vedli pester kulturni program.

Vso krajane vabimo, da se te osrednje prireditve v po
častitev našega krajevnega praznika zagotovo udeleže.

Predsednik zbora delegatov KS 
inž. Ivan Šavor

Dragi bralci! Polde in Ivo sta naša sodelavca. Ne sprašujte in 
ne iščite v telefonskem imeniku njihovih številk in priimkov! Polde 
in Ivo je lahko vsakdo izmed nas. Seveda se med delom pogovarja
mo, sestankujemo, razpravljamo itd. Včasih se pogovarjamo o stvareh, 
o katerih se moramo, da bi delo nemoteno teklo, da bi bili o vsem 
obveščeni itd., mnogo razgovorov pa je tudi takih, ki nam kradejo 
dragoceni delovni čas. Z drugimi besedami takrat ne delamo, ne pro
izvajamo, ne ustvarjamo dohodka.

O tekočih ukrepih za boljše gospodarjenje smo v naših »Internih 
informacijah« že pisali. Med drugim smo se odločili, da bomo v pri
hodnje bolje izkoriščali delovni čas, da bi tako več delali, več pro
izvedli in na koncu več delili.

Polde in Ivo se pogovarjata.
Ugibanje o tem, kaj se pogovarjata, prepuščamo vam, dragi bralci.
Vse odgovore, duhovite, smešne, resne, zbadljive in druge nam 

čimprej pošljite v uredništvo časopisa. Lahko jih vržete tudi v nabi
ralnike za zbiranje prispevkov za časopis.

Odgovore bomo objavili v naslednji izdaji našega časopisa.
Prosimo vas, podpišite svoje odgovore, da jih bomo lahko hono

rirali. Trije avtorji, najbolj duhovitih in izvirnih odgovorov prejmejo 
poleg honorarja še knjižne nagrade.

UREDNIŠTVO

Iz Krme...
... na Pokljuko

22. in 23. julija je bil na pro
gramu litostrojskih planincev iz
let na Gorenjsko. Na praznično 
soboto ob 12. uri in 30 minut se 
je zbrala mešana skupina, med 
njimi tudi dva pionirja, pred Vi- 
atorjem, jaz kot vodja izleta pa 
sem se jim pridružil v Kranju. 
Ko sem vstopil v avtobus ter za
gledal večinoma znane obraze, 
med njimi tudi nekaj zelo izku
šenih planincev, me je takoj mi
nil strah, kajti vedel sem, da mi 
bodo pomagali, če bo potrebno, 
bil je namreč to moj prvi izlet, 
kjer sem bil določen za vodjo. 
Dan je bil že od zjutraj lep, zato 
se je obetal prijeten izlet. V Moj
strani smo izstopili iz avtobusa 
in se napotili po dolini Krme pro
ti Kovinarski koči. Pot po dolini 
je bila izredno prijetna, sem pa 
tja nas je zmotil jekleni konji
ček ter nas zaprašil, vendar pa 
nas to ni spravilo v slabo voljo, 
saj smo vedeli, da bomo naslednji 
dan tam, kjer avtomobili nimajo 
dostopa. Oskrbnika koče sta nas 
gostoljubno sprejela. Takoj sta 
nam ponudila topli obrok. Ko smo 
se okrepčali z okusno enolončni
co, nam je oskrbnica ponudila tu
di kislo mleko, katerega so se 
nekateri zelo razveselili, še bolj 
pa sveže pehtranove potice. Po 
večerji smo se na svežem zraku 
pomenkovali ter ugibali za na
slednji dan, nekateri pa so šli na 
krajši sprehod. Ko se je popolno
ma stemnilo, smo odšli spat.

V nedeljo sem se zbudil že 
zelo zgodaj ter skozi okence na 
strehi takoj pogledal, kako je zu
naj. Bil sem vesel, kajti nebo je 
bilo popolnoma čisto, zato sem ob 
5. uri z olajšanjem prebudil osta
le ter jih obvestil, da jih v jedil
nici že čaka topel čaj ter da se 
ponovno obeta lep dan. Ko smo 
se vsi dobro okrepčali, smo kre
nili po poti proti Zgornji Krmi.

Ko smo hodili že dobre pol ure, 
smo zavili v levo v strmino, ki 
smo jo obdelovali debele štiri ure. 
Ker je bila pot dokaj strma, je 
nekaterim zmanjkovalo moči, ne 
pa volje ter pomoči drugih pla
nincev. Posebno se je izkazal Bi
ne, ki si je za nekaj časa oprtal 
kar dva nahrbtnika, enega spre
daj, drugega zadaj. Ob 11. uri smo 
stopili na vrh Debele peči, kjer 
smo imeli daljši počitek. Z vrha 
je bil prečudovit pogled na Tri
glavsko pogorje z obilico snega, 
na dolino Krme, vse tja do na
še izhodiščne točke Mojstrane pa 
tudi na drugo stran na Pokljuko. 
Ko smo se dodobra nagledali na
ših lepot ter se odpočili, smo se 
spustili po Lipanški planini proti 
Blejski koči. Pot po planini je 
bila lahka in prijetna in kar na
enkrat smo bili pri koči. Od de
lavcev, ki so pospešeno delali, 
smo zvedeli, da bo koča sprejela 
prve planince 6. avgusta. Po kraj
šem postanku smo se odpravili 
dalje proti Pokljuki. Med potjo 
smo se za krajši čas ustavili še 
na Javorniški planini ter se do 
sitega najedli kislega mleka. Na 
poti skozi gozd smo videli sledo
ve petkovega neurja. Mnogo 
smrek je bilo izruvanih, po tleh 
pa vse polno smrekovih vejic. Ko 
smo iz gozda stopili na cesto, 
smo se napotili k delavski re
stavraciji gozdnega gospodarstva 
ter se odžejali s pivom ter soko
vi. Do odhoda avtobusa je bilo 
še veliko časa, zato smo se pred 
hišo posedli v travo ter se son
čili. Ob 17. uri in 30 minut pa 
smo se z avtobusom odpeljali pro
ti Bledu in nato proti Ljubljani. 
Na od sonca rahlo ožganih obra
zih je bilo videti zadovoljstvo in 
veselje, kajti preživeli smo dva 
čudovita dneva v gorah.

Rudi Veber

Oddahnimo sc, da bomo lažje šli naprej

DVA VENEDIGERJA
(Nadaljevanje z 8. strani)

nji koči, mi spomini uhajajo na
zaj. Enajst let bo že, ko je naš 
alpinistični odsek obiskal ta del 
Visokih Tur.

Takrat nam je gora dala ve
liko opravka, pokazala je vse 
svoje zobe. Na pot smo šli od 
spodnje koče, pred nami je bilo 
1500 m vzpona in 2300 m spusta, 
čez noč je nastal vremenski pre
obrat, ohladilo se je, padal je 
leden dež, zgoraj na okrog 2700 
metrov je snežilo. Bilo nas je se
dem, dobro nabrušenih, trdno 
odločenih, da se povzpnemo na 
goro. V strmini pod vršnim gre
benom je bilo že do kolena no
vega snega, pihal je močan veter. 
Vidljivost je bila slaba, koraki so 
postajali težki in počasni. Nave
ze, ki so startale od zgornje ko
če, so se umikale, ne da bi do
segle vrh. Na pomoč je bilo po
treba poklicati tehniko. S po
močjo kompasa in višinomera 
smo se pretolkli na greben, ki se

je zožil v oster rob. Do vrha naj 
bi manjkalo še nekaj višinskih 
metrov. Lojz me je poslal naprej 
za celo dolžino vrvi. S pogledom 
nazaj sem iskal tovariše, toda 
samo napeta vrv je izginjala v 
megli, poteg pa je dal vedeti, da 
so nekje za mano. Se je bilo tre
ba naprej, korak za korakom, 
obhajala me je tesnoba in dvom, 
toda naenkrat se je svet pred 
mano strmo prevesil navzdol — 
bil sem na vrhu. S stiskom rok 
smo si čestitali, da smo uspeli, 
kajti gora nam je pokazala svoj 
najtemnejši obraz, mračen in 
grozeč. Sestop je bil prava kalva
rija, dolg 7 ur, zgoraj je snežilo, 
spodaj deževalo. Vendar cilj je 
bil dosežen. Ostal je svetel spo
min, kakor je svetla in smehlja
joča gora tokrat, ko se vračamo 
z nje. še zadnja travnata strmi
na in že sem pri Johannesovi ko
či, tovariši pridno strežejo, pivo 
se iskri v kozarcih, vse se je 
srečno končalo.

Andrej Anžin
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vesti iz obratov
TOZD
PUM

Problematika proizvodnje v 
naši temeljni organizaciji je na pr
vem mestu izdelava modelov. Pro
izvodne naloge skupnih izdelkov 
in tudi potrebe naših zunanjih 
naročnikov so tako široko zasno
vane, da naša modelna mizama pri 
sedanjih zmogljivostih ne zmore 
tekoče izpolnjevati vseh zahtev. 
Kljub pomoči zunanjih kooperan
tov, ki nam izdelujejo modele, je 
situacija težka. Možnost izdelave 
večjega števila modelov bi morali 
najti tudi v sami organizaciji de
la, poenostavitvi tehnoloških po
stopkov, kjer je to možno in čim 
pogostejši uporabi standardnih 
modelov za nalitke in livne ka
nale.

Kljub poletnim dopustniškim 
mesecem delo v delavnicah živah
no teče. Izdelujemo več modelov 
za HE Nabrita, HE Čakovec, HE 
Jablanica, posebej pa moramo 
omeniti izdelavo modelov za rotor 
drobilnega mlina za Salonit An
hovo.

Proizvodnja sive litine je že 
nekaj mesecev enaka. Čimprej 
moramo izdelati ulitke za črpalke 
Sladkorne tovarne Ormož in za 
Virovitico. Posebno moramo hiteti 
tudi z izdelavo ulitkov dieselskih 
motorjev za Jugoturbino iz Kar
lovca.

Izdelava ulitkov specialnih li
tin je raznovrstna, poleg stalnih 
ulitkov za cementarne in mline za 
drobljenje kamna in rud, izdeluje
mo tudi večje število rotorjev in 
drugih visoko legiranih delov čr
palk.

V oblikovanju ulitkov zelo po
spešeno izdelujemo ulitke za žer
jave za Sovjetsko zvezo, prav tako 
tudi reduktorje. Pričeli smo izde
lovati že prve ulitke za HE Na- 
brifa in Minel iz Beograda.

V čistilnici pa končujemo izde
lavo zadnjih ulitkov za HE Rua- 
hihi in HE Tikveš. Težnja vsega 
kolektiva je, da že v septembru 
izdelamo vse ulitke, ki so pred
videni za finalizacijo skupne pro
izvodnje v letošnjem letu. Z za
vzetostjo in pravilno usmeritvijo 
bomo to uspeli.

Istočasno pa želimo čimprej 
dobiti vso dokumentacijo za izde
lavo ulitkov skupne proizvodnje, 
ki mora biti končana v prvem če
trtletju prihodnjega leta. Kritično 
je stanje naročil viličarske proiz
vodnje, kajti serije posameznih 
tipov so velike in proces izdelave 
ulitkov traja nekaj mesecev.

Naročila ulitkov blagovne pro
izvodnje dotekajo v večjem obse
gu, kot jih lahko realiziramo. Zelo 
veliko naročil imamo za Dalmaci- 
jacement iz Solina, Usje Skopje in 
Cementarno Beočin.

Omeniti moramo, da je pričela 
poskusno obratovati nova regene
racijska naprava za livarski pesek 
v jeklolivami. To je velika prido
bitev, ki se bo zelo hitro amorti
zirala, saj se bo zmanjšala koli
čina nabave novega peska, pa tu
di večkratnih zastojev v obliko
valki zaradi nerednega prevoza 
dobaviteljev peskov ne bo več. Po
dobna naprava že več let uspešno 
obratuje tudi v sivi livarni.

A. Gruden

TOZD
MONTAŽA
TURBINE

Za HE Ruahihi pospešeno po
teka mehanska obdelava prve in 
druge spirale. Sledil bo tlačni pre
izkus s prevzemom in površinska 
zaščita. Spirali bosta predvidoma 
odpremljeni na Reko 25. avgusta, 
kjer ju bodo natovorili na ladjo 
Heroj Semjanovič in ju odpeljali 
do pristanišča Auckland na Novi 
Zelandiji.

Od naročene opreme bomo v 
letošnjem letu odpremili še oba 
vodilnika, ki sta še v fazi mehan

ske obdelave. Opremo za loputo 
in tlačno napravo pa bomo od
premili v prvem četrtletju prihod
njega leta.

Na gradbišče smo za HE Sje- 
nica že odpremili vse predbetoni- 
rane dele z drenažnimi črpalkami. 
V fazi transportiranja se trenutno 
nahaja spirala z vstopno cevjo in 
vodilnikom.

Pripadajoča predturbinska lo
puta premera 2700 je v fazi funk
cijskega preizkusa in bo predvi
doma pripravljena za odpremo do 
31. avgusta. Gonilnik z ležajem in 
ogljeno tesnilko je gotov in pri
pravljen za površinsko zaščito 
pred odpremo.

Na turbinski gredi trenutno 
tuširajo drsne segmente (dele) vo
dilnega ležaja, zatem pa jo bodo 
odpremili v tovarni Rade Končar 
na skupno povrtavanje z genera
torsko gredjo.

Vsi deli za tlačno napravo so 
mehansko gotovi in trenutno v 
fazi preizkusne montaže pred 
funkcijskim preizkusom. Tlačna 
naprava bo pripravljena za od
premo predvidoma v začetku ok
tobra 1978.

V začetku avgusta 1978 smo za 
HE Zakučac odpremili spiralo in 
vodilnik za II. agregat. Gonilnik, 
turbinska gred, ležaj in tesnilka 
bodo pripravljeni za odpremo do 
31. avgusta. Prav zdaj poteka tu
širanje drsnih segmentov vodilne
ga ležaja po turbinski gredi.

V fazi mehanske obdelave pred 
preizkusno montažo se nahaja tu
di drugi kroglasti zasun, premera 
2600. Glede na trenutno stanje 
predvidevamo, da bomo zasun 
odpremili v oktobru. Tlačna na
prava II. agregata je montažno 
gotova in trenutno v fazi funk
cijskega preizkusa.

DIESELSKI MOTORJI
Za Uljanik iz Pulja pospešeno 

izdelujejo motorje tipa 6 T 23 LH. 
Od naročenih motorjev se tri 
ohišja nahajajo v fazi preizkusne 
montaže, tri ohišja v fazi tlačnega

preizkusa, tri ohišja pa v fazi me
hanske obdelave.

Ladjedelnica »3. maj« iz Reke 
je naročila 6 motorjev istega tipa. 
Od naročenih motorjev so ulitki 
gotovi in predani v mehansko 
obdelavo.

Zaradi pomanjkanja dela je 
montaža dieselskih motorjev pre
vzela v izdelavo 15 7,5 tonskih vi
ličarjev. Za naročene viličarje so 
v montaži že prenesena ogrodja 
in ostali manjši elementi.

ČRPALKE
Za naročnika Podravino iz 

Djordjevca smo odpremili štiri 
črpalke tipa VO 17. Odpremili smo 
tudi tri črpalke tipa CV 9 za 
Elektrotehno iz Ljubljane.

V montaži se trenutno nahaja 
črpalka za projekt Koper 7CNT2, 
črpalke Vi 4/28 za Dunav iz Pan
čeva in črpalke VO 17 za HE na 
Vrbasu. Zaradi pomanjkanja dela 
tudi montaže črpalk prevzema 
razna montažna dela drugih pro
izvodov.

ŽERJAVI
V drugi polovici julija 1978 

smo odpremili polarno dvigalo 
400 Mp za ZSSR.

Odpremljen je tudi naročeni 
5,5 tonski žerjav za Krško. Za 
ZSSR smo odpremili pet reduk
torjev tipa AB-560 in 11 reduk
torjev tipa A-2100. Za ZSSR je 
za letošnje leto naročenih 20 po- 
dajnih mehanizmov.

Od naročenih mehanizmov je 
10 kompletov že v fazi preizkusne 
montaže, za 10 kompletov pa se 
ohišja nahajajo še v fazi mehan
ske obdelave. Predvidoma bo 5 
mehanizmov pripravljenih za od
premo v septembru, pet v okto
bru in 10 mehanizmov v letošnjem 
novembru.

V začetni fazi preizkusne mon
taže se nahaja tudi drugo polar
no dvigalo za ZSSR Mp z mačko
ma 400 Mp in 80 Mp).

Trenutno povrtavajo glavne 
nosilce mosta za prilagodene vi
jake.

Za TOZD IVET naročeni žer
jav 5,5 X 11,2 je v fazi preizkusne 
montaže, mehanska obdelava je že 
izvršena, po preizkusni montaži 
pa ga bodo montirali na polju 7 
v obdelovalnici.

Seme Bruno

Glavni del opreme za regeneracijo peska v livarni jeklene litine
(Foto J. Žlebnik)

KOVAČIJA
POD NOVO STREHO

Ce bi pred meseci vprašali de
lavce kovačije, kaj si najbolj že
lijo, bi verjetno odgovorili: Nove 
strehe nad svojim obratom. Ta 
želja je razumljiva in upravičena.

Stara lesena konstrukcija in 
streha sama nista mogla več 
vzdržati večjega naliva, pretila pa 
je celo nevarnost, da se je del po
ruši.

Danes nad kovačijo montiramo 
novo jekleno konstrukcijo, ki jo 
je dobavilo podjetje TRIMO iz 
Trebnjega. Vrednost te investicije 
znaša približno 160 starih milijo
nov. Sredstva so bila planirana in 
oddvojena s planom o investicij
skem vzdrževanju za leto 1978.

Kljub skrbnim pripravam za to 
obnovo pa ne teče gladko. Doba
vitelj je kasnil z dobavo kar cel 
mesec, vzrok naj bi bil v specifič

ni izvedbi strehe (predelava stan
dardne izvedbe dejanskim razme
ram). Tako verjetno rok zagoto
vitve, ki je bil postavljen prve dni 
avgusta, ne bo izpolnjen. Še huje 
pa je to, da je obrat odprt in za
radi vremenskih neprilik strojem 
in napravam preti resna nevar
nost.

Delavci kovačije in vodstvo 
PZO skuša rešiti prevelik izpad 
proizvodje z enostavnejšimi deli 
na odprtih ognjiščih. Celo sami 
montirajo strešno konstrukcijo, 
kar je izredno pohvalno, nekatere 
naprave so tudi v remontu. Vse 
to bo omililo stanje, ki se lahko 
pokaže v proizvodnih planskih 
obvezah kot nezadovoljivo. Zato 
je želja vseh prizadetih, da se de
lo v kovačiji čimprej začne.

Janez Virag

Nova oprema v livarni 
jeklene litine

Pred približno šestimi leti smo z ekonomskimi izračuni 
dokazovali, v kakšnem času se bo amortizirala predvidena 
nabava opreme za regeneracijo peska v livarni sive litine 
in koliko finančnih sredstev bomo prihranili pri uporabi te 
naprave. Kar smo takrat predvidevali, se je uresničilo. Na
prava za regeneracijo peska v livarni sive litine je predelala 
že več tisoč ton livarskega peska ter v celoti izpolnila vsa 
naša pričakovanja.

Sedaj se je tudi v jeklolivarni 
ob uvedbi novih tehnoloških po
stopkov za izdelavo livarskih form 
pokazala nujna potreba za na
kup podobne naprave za regene
racijo peska. Regeneracija, to je 
obnavljanje in ponovna večkratna 
uporaba livarskega peska seveda 
pomeni znatne prihranke pri na
bavi tega materiala. Pri tem se 
kvaliteta peska le neznatno spre
meni.

se nato zbirajo v tako imenova
nem prehodnem silosu. Od tu pri
haja pesek v glavni drobilec, ta 
pa ga zdrobi v prvotno granula
cijo. V naslednji fazi se iz peska 
v posebnem filtru odstrani prah 
ter preko hladilnika in s pomoč
jo pnevmatskega transporta dvi
ga v dva silosa za regenerirani 
pesek, od katerih ima vsak zmog
ljivost približno 200 ton. Naprava 
lahko predela v eni uri 6 ton pe

Naprava za regeneracijo pe
ska v livarni sive litine je bila 
naročena v celoti pri tvrdki 
»EKMAN«, nova naprava v je
klolivarni pa je izdelek »GOSTO- 
LA« iz Nove Gorice. Cena je bi
la konkurenčna, naprava je v 
celoti izdelana iz domačega ma
teriala in plačana seveda v dinar
jih in ne v konvertibilni valuti 
kakor prva. Podjetje Gostol, ki 
ima specializirano trgovno orga
nizacijo za proizvodnjo livarske 
opreme se namreč trudi, da bi po 
svojih možnostih izpolnil vrzeli 
pri pomanjkanju tovrstne opreme 
v naši državi in tako pozitivno 
vplival na zmanjšanje uvoza te 
vrste.

In kako poteka regeneracija 
peska s pomočjo te naprave?

V prvi fazi se pesek iz form, 
iz katerih je bil odstranjen od
litek, zdrobi na manjše delce, ki

ska. Ta regeniran pesek potem s 
pnevmatskim transportom potuje 
v dnevni silos v oblikovalnici je- 
klolivarne.

Iz tega silosa izteka pesek v 
mešalec, kjer mu dodamo določen 
odstotek novega peska, veziva in 
katalizatorja, nakar dobro pre
mešan prihaja zopet v roke livar
ju za nadaljnjo uporabo.

Pohvaliti moramo vzorno so
delovanje med TOZD PUM in 
IVET, kakor tudi prizadevnost 
monterjev Gostola pod vodstvom 
tovariša Flajsa in gradbeno pod
jetje Bežigrad. Lokacija, katero 
je predlagal TOZD PUM, zelo 
dobro zapolnjuje proizvodne po
vršine, vendar je bilo potrebno 
seveda tudi precej truda, da so 
bila vsa montažna dela v celoti 
izvršena.

F. Dvoržak

POŠKODBE V JULIJU 1978

TOZD/DS število
poškodb

število 
boln. dni

TOZD PUM — livarna sive litine 11 106
livarna jeklene litine 5 96

TOZD PZO 2 29
TOZD OB 6 80
TOZD MONT 1 35
TOZD PPO 2 7
TOZD TVN 2 12
TOZD IVET 1 74
TOZD PROD 1 21
TPZD ZSE 1 21

Iz razpredelnice je razvidno, da smo v naši delovni organizaciji 
v juliju imeli 33 poškodb, od tega so se štiri pripetile na poti v služ
bo oziroma iz nje.

Zaradi poškodb smo izgubili 481 delovnih dni ali povprečno 14,5 
delovnega dne na eno poškodbo.

Glavo sta si poškodovala 2 delavca, oči 10, telo 1, prste rok 7, 
ostali del roke 1, noge pa si je poškodovalo 12 delavcev.

Največ poškodb se je pripetilo v četrtek 15, nato v torek 7, v 
sredo 6, v petek 3 ter v ponedeljek in soboto po 1 poškodba.

V juliju smo imeli 3 poškodbe manj kot v istem mesecu lani. 
Lani smo zaradi poškodb izgubili 459 delovnih dni ali povprečno 12,7 
delovnega dne na eno poškodbo, kar je nekoliko manj kot v lanskem 
letu.

Služba varstva pri delu


